
25 

which t am always praying to God for pardon. May the Merciful 
Akal Purkh take pity on me and forgive my sins. 

Gujar Khan 
D/ 13. 8. 75 

finished. 

(Sd.) Nanak 51ngh 
Supdt. Police, Patiala, lIe Special 

Service, Patia]a. 

J. Judgment in 5. Nanak Singh's case 
In Patiala Court, (Ex. 38B.) 

Crown Versus 1. Nanak Singh, S/o Mehtab Singh, resident 
of Gujar Khan; District , Rawalpindi. 

2. Ghamdur Singh, S/o Sardar Giar Singh 
resident of Chura!; Dist, Sunam. 

J. DuIJa, S/o Attra, resident of Kadon; District 
Sunam. 

4. Partap Singh, S/o Hakim Singh, resident of 
Kadon; District: Sunam. 

S. Ujagar Singh, S/o Mal Singh, resident of 
Jarag; District: Sunam. 

6. Harnam Singh, S/o Hakim Singh, resident 
of Kadon; District: Sunam. 

7. Kaka, S/o Jagta, resident of Ajnor; District 
Sunam. 

Under Sections 302 I. P. C. 109 I. P. C. 120 B. I. p. c. 
and 209 I. P. C. 

This case was committed by Sardar Bhagwant Singh Magi­
strate 1st: class of Patiala to this court in its original jurisdiction. 
Accused No.5, 6, & 7 were absconding in the committing Magi .. 
strate's court and they are absconding in this court also and 
orders under Sec: 512 cr: Pr : code have been duty pa'3Sed 
against them. 



The (barges against accused No: 1, 2, 3, & 4. afe ¥ A:>1~ 

(1) 'that you Nanak Singh 5/0 Mehtab Sisgh aMcut tile 
month of leth 1975 entere.d into a criminal conspiracy at Pat1aIa 
and elsewhere aloog with Ghamdur Singh, Ujagar Singh and 
Harnam Singh for murdering Lal Singh and that in persuance 
of the said conspiracy you abetted the murder of said Lal' Singh 
on or about the 29th of 'Har 1975 at Patiala. 

(2) That you Ghmdur Singh 5/0 Sardar Gian Singh about 
the month of leth 1975 entered into a criminal conspiracy at 
Patiala and elsewnere along with Nanak Singh, U;a.gar Singh 
and Harnam Singh to murder Lal Singh and that in persuance 
of the said conspiracy on or about the 29th on Har 1975 you 
did murder or abetted the murder of the said .Lal Singh at Patiala. 

(3) That you Dulla S/o Attra on or about the 29th of 
Har 1975 murdered La! Singh at Patiala. 

(4) That you Partap Singh 5/0 Hakim Singh about the 
month of Bhadon 1976 went to Lal to Calan to purchase th l camel 
on which the c.)rpse of the deceased La} Singh was conveyed and 
in the n"tonth of Bhadon. 1976 you procured the mare which was 
used by the accused on the occasion of the murder of Lal Singh 
and with the object of hiding that mare you left her at the 
vil1,age Mehdudan and then these two animals were subsequentlv 
destroyed by Ghamdur Singh and that you are charged with an 
offence unde\, Sec: 201 of the I. P. C. Nanak Singh & Ghamdur 
Singh unambiguously pleaded guilty. 

It waS perfectly legal for this court to have convicted these 
two accused on their pleas of guilty, but it is not in accordance ,. 
with the usual practice to accept a plea of guilty in a case where 
~ sequence would be a sentence of death and in such c;ases the 
CO\lrt would be loathe to shorten its trial by aCGepting the plea. 
in order therefore to remove all possiti'e doubt from my miad I 
considered it expulient to take evidence against them ~nd so, this 
court pas$ed an order to that effect and proceeded to ta,ke the 
evidenc'e in this case. 
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. '8!rore going into the evidence against the accused, it would 
be better to give a short history of the two principal accused 
Nanak Singh and Ghamdur Singh and their state of mind when 
they conspired to bring about the death of Lal Singh. Nanak 
wa.c; presented before His Highness Maharajadhiraj of Patiala 
some time in the early part of 1923 at Simla and Chail where 
he showed some card & conjuring tricks to His Highness. There 
upon he was taken into service as a court magician on 29th 
jt'th 1970 oh Rs. 100/- p.m. This ha'l been proved by the e\'id­
en~e of Sardar Bahadur Tara Chand, Sardar Buta Ram and S. 
Amrik Singh. His Service Book has been proved in this Court by 
Mr. Ram Muni the State ACcoul.tant. General. From a mere ad­
venturer and performer of conjuring tricks he wa'l suddenly appoin­
ted Superintendent of Police in charge of Spe-ciai Service on Rs 2001 
p. m. art 22nd Chet 1970. This is indeed one of the most imporant 
and responsible post'> in the State as it is intimately connected with 
the honour of the State and other respo:1sible persons in it. Only 
a few months afterwards, that is on 4-10-1971, he was appointed 
Superintendent of the Regular Police with an extra allowance of 
Rs. 50/· p.m. On 1-9-72 he was made permanent. On 3-10-72 
h& was dismissed. This will show how dramatic his rise wis. 
Daring all this time he was directly under Sardar Gurnam Singh. 
In early 1975 he found that his influence was waning. He was 
10!litlg his hold on His Highnec;s and further which was the 
most important factor in his sudden rise, that S. C;urman Singh 
was no longer in charge of his department. It was in this ftame 
01 mind that NBnait Singh thought, ambitious as he was, that it 
wa't netes91uy to t~sart to sOme drastic measure In ord~ not GfiJy 
to Iwwp his poaiticm intact but to capture the whole administftt-. 
tiOll. Au opporttutity afforded itself to him by his close cOItnee .. 
tiahl with Sardar Gurnam Singh. He learht that Sitdat Gutham 
SiIfg'h ... is a fathet-in-law of His Highness was eartyiftJ Ot\ 

soMIt illtti~ dw.agh LaJ Singh. On account of hiS close ref .. 
tidMc Wit}1 SIwdl1 Guma1l1 Singh be naturally came itt to,*" Witff 
~. ~ wile ... to liv~ at Sirdar :Oul'nam Sittp·s btm·~ 
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a.nd became quite friendly with him to gain his own ends. B} 
cajolery and cunning of which he is a past master, he became 
quite intimate with Lal Singh. He (Nd.nak Singh) learnt that S. 
Gurnam Singh wa<; pres.,ing Lal Singh to somehow or other 
get his alleged wife out of the palace. Nanak Singh being a 
Special Service Officer knew fully well the position of Lal 
Singh's alleged wife in the Palace and he in coujunction with 
Ujagar Singh at once decided to obtain a writing from Lal 
Singh declaring the real state of affairs Nanak Singh tried by 
aU possible means to secure thi.. writing from Lal Singh Qut 
could not succeed hecau<,e he was under direct influence of S. 
Gurnam Singh. It was then that Nanak Singh and Ujagar Singh 
thought of Ghamdur Singh and brought him into their own ring 
and tried to get the de.,ired writing from LaI Singh through 
Ghamdur Singh. It was this writing on which Nanak Singh and 
Ujagar Singh had set their hearts to obtain by means fair or 
foul and it was about this writing that Ujagar Singh threw a 
hint at Ghamdur Singh at their meeting at Dhuri. It was at this 
stage that the .,eed., of thi<; criminal con.,piracy to murder Lal Singh 
were being sown and Ghamdur Singh wa., being taken in to c(',nfidence~ 

When Nanak Singh and Ujagar Singh found that Lal Singh 
would not give away the facts in writing to presc;ure from S~ 
Gurnam Singh, they at once decided to murder him and Ghamdur 
Singh threw in his lot wholly and completely. All this is borne out 
by the confession of Nanak Singh and corobonted by tltat 
of Ghamdur Singh. 

( 2) Ghamdur Singh-for generations his family enjoyed 
confidence of the Rulers of Patiala and held respo'lsible PlstS. 
Ghamdur Singh himself occupied a responsible position, his brother 
was Commissioner of Excise. In 1910 he was dismissed and 
banished fr":>m the state. After he and his family had 
enjoyed all that honour, this was a great blow for a man of his 
position. He made all lawful attempts to regain that position. but 
had faiJed. Later on he was allowed to live in his village Chural 
bu~ was nQt allowed ~o to~ch the prec;iuc~s of Pa.tiala. He wa$ in 
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short an .exile and must have been smarting under severe indio 
gnity. He was in this psychologica.l state of millJ when Nanak 
Singh and Ujagar Singh got hold of him 

The most important evidence against Nanak Singh is hi!'l 
confession before this Court. \Vhen I look into hi" confes<;ion his 
plea of guilty becorn.es absolutdy clear. It ;<; necessary therefore 
to examine his confession rather minutely ac; he i<; of course the 
brain of the consipracy. It is admitted by him that the idea of 
murdering Lal Singh first originated with him and Ujagar Singh. 
The first interview according to Nanak Singb's confession between 
him, Ujagar Singh and Ghamdur Singh took place at Jakhal, This 
i<; coroborat~d by Ghamdur Singh in his confession as well as 
independently borne out by his own diary which he 'iuhmitted to 
His Highness in his capacity of officer in Charge Spf'cial Service 
and also from the testimony of Sardar Harchand Singh p, \V 1~, 

Th's diary is marked No. 56 and is proved by Sardar Buta Ram 
P W. 11. This diary is extremely important because it clearly 
shows that Nanak Singh wa<; distorting facts even at that early 
stage a.nd was trying to deceive no le<;s a person than His High. 
ness himself. This is also an important corroboration of that early 
step in the conspiracy and shows N anak Singh '<; guilty mind. 

The Next step taken by Nanak Singh and Ujagar Singh 
was a message to Ghamdur Singh through hi<=: Mukhtar Chuhar 
Singh to the effect that they were devising some chance for his 
(Ghamdur Singh's) betterment and that he should meet them at 
Dhuri. This is corroborated by th.:: independent testimony of 
Chuhar Singh and Ghamdur ' Singh's own profession. As a result 
of this message the second interview between these three took 
place at Dhuri and this is also corroborated by the evidence of 
Chuhar Singh P. W. 10. At that place Nanak Singh got an 
application written dated 6-5-1918 on behalf of Gamdur Singh 
for obtaining permission to live in Patiala and only four days 
after the applicatioll Ghamnur Singh was allowed through the 
intercession of Nanak Singh to live in Patiala till the 31st of 
Aqgust 1918. Wha.t effect this had on Ghatpdur Singh's mine{ i& 



mentioned by him in his own confession. The OT'igina,l ap~a.tton 
and the ordt!r th ~rt:!on bas b~en proved by Buta Ratn P. W ... 11, 
and Chuhar Singh P. W. 10 his admitted before tlrls Court tttd.t the 
application Wd.S written by him and signed by Ghamdur Singh. 
It was at thi'i interview that Ujagar Singh who is the 8311 of 

Ghamdur Singh's maternal un':le and thus very closely related to 
him jU.it threw a hint at Ghamdur Singh about some writing to 
be obtained from Lal Singh. It appears that at this stage ef tbe 
conspiracy Ujagar Singh alld Nanak Stngh had not tabftl 
Ghamdur Singh into their Complete CO:1fidence. This is home rut 
by Ghamdur Singh's own profession. 

The next move of Nanak Singh and Ujagar Singh to bring 
Ghamdur Singh more into their mehee; wa.s their attempt to present 
him before Hie; Highness. Whether thic; attempt wae; genuine or 
not i'i not material, but this portion of Nanak Singh's confession 
ie; borne out by that of Ghamdur Singh's and the evidenCe of 
Chuhar Singh P. W. 10 about their meeting at the Singh 
Sabha in Patiala. 

Aft~r that Nanak Singh went to Bombay with His High­
nesc;. when he went to England to attend the Imperial \Var 
Cabinet. It is stated by N!lnak Singh in his confession that it 
was 011 th"lt occae;ion that he learnt that His Highness wa<; dis­
pleased with him. It hac; been. deposed by S. Buta Ram P. W. 
11 that his Highllec;c; was rlic;pleae;ed with Nal1ak Singh. Thete 
ie; al"o an order of His Highne~ produced by the prosecution and 
proved by Baboo Bije Ram P. W. 35~ The order rllns as folfows: 

uSa,rdar Nanak Singh of the special service bas not ",eft· 
ed to our satisfaetioo and we do not consider him to be a 
desirable officer to eo lti.au3 in clnrge of this extrem$ty resptost. 
hIe work:' I compared tbis with the original and fou'l<i it eorrect .. 
The original order bears His Highness' Sigrtuure. A certifitd ~r 
of this order is Oft the file. 

How Nanak Si. caIRe l$ kao.. of the ft't8tetlCe ., .. 
order is not m~wi~ lOr the purpose-.. this case, bu$ .. .... 
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th:n there was a substa,t,Uial ground for Nanak Singh's belief of 
His Highne~t displeaSure is proved by this order. Nanak Singh 
has a.\:iQ stolt,d in his confession that the s~cial service was 
tra~ferted to Foreign aud Fil}all~ial Secrc:ttalY and this i& ~,~O 
borne out by Sarder Buta Ram's evidence. It is at this stage 
that Naaa.k. Sillgh seriously began to think some drastic measure 
to restoce bis lost position and as Ghamdur Singh had been trying 
to get the desired writing from Lal Singh and had failed, he, 
Ujag,"" Singh and Ghamdur Singh conspired to put Lal Singh to 
death au:d forge the required writing. They lost no time in putting 
the com~pira&Y into execution. Uj~ar Singh wac deputed to buy a 
stamp, paper from Ambala in the name of Lal Singh. The prosecu­
tion has not been able to prove as to who was sent to buy the stamp 
paper, but its purchase on behalf ofLal Singh has been proved by 
'P. w.'. 13 and 14 and its subsequent discovery at the pointing out 
of Ghamdur Singh by the testimony of Rup Ram P. W. 4,1 and 
Dewa Singh P. W. 46 and Sardar Raghbir Singh p, \V 44. 
Nanak Singh admits in his confe~ion that he, Ujaga.r Siugh and 
Ghamdur Sing.h used to meet together at U jagar singh\ house for 
the pur.pOie of the conspiracy. This is also corroborated by Gham 
dur Singh's confession. It was during the-lie meetings that the 
three conspirators divided their respective duties. According to 
N..anak Singh' own confession. his duty was to see that the inves­
tigatiou do.es not prPCeed 011 correct lines and no due is traced 
ow; aJ.ld to qu~ Nank Singh's words, that t.! should meet His 
Highness in the matter and afterwards to make efforts for the 
accOJJJ..p1ishtoent of Qur plans of &uccess" and the duty of murder 
was u.dettake.n by Ujag~r Singh and Ghamdur Singh. How theY' 
car.nied out their respecti:ve dulles is borne out by the confession 
o£rN8!WLk Singh anti Ghamdur Singh and other independent.evidellce. 
Itl is alsfil amply proved by the evidence of Hira Lal ChobJar P. W. 
8 that it was Nanak Singh who first ec;tablished a link between 
GJtanvlur Siu.gh and Lal Singh and hic; evidence corroborated that 

PGrti9n .of. Nanak Singh's confession. Nanak Singh hac; a150 aJ.r.rtitt~d 
that au~ to mW"der La.l Singh were maae at' J ak:ha.l aad 
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Dhuri and this is more than amply corroborated by Gha:tndur 
Singh's confession and by the independent evidence of Harnam 
Siq,gh and Sada Singh. I will discuss these two attempts fully 
when dealing with Ghamdur Singh's confession. After the second 
attempt failed at Dhuri, Nanak Singh and Ujagu Singh thought 
that the deed could not be accomplished without their support, 
and so it was decided by Nanak Singh that Lal Singh should be 
murdered at Patiala. The two Chief conspirators, Nanak Singh 
and Ujagar Singh thought that they would see the thing done 
under their very eyes as they concluded that Ghamdur Singh was 
too weak to carry out the sinister design by himself. According 
to the first compact, it was the duty of Ghamdur Singh to carry 
out the murder but now it devolved upon Nanak Singh and 
Ujagar Singh to sugge"t the ways and mean", of this horrible 
crime. This was corroborated by Ghamdur Singh's confession. It 
was suggested that whoever of the two e.g. Nanak Singh and 
Ujagar S111gh devised the plan of calling out Lal Singh would 
get a dozen of whisky bottles from Ghamdur Singh. It was Nanak 
Singh's clever hrain that devised the ingenious idea of 
calling out Lal Singh by the telephone. In this there was tht; 
least risk of detection and it appealed to the conspirators and 
Ghamdur Singh gave one dozen of whisky bottles to Nanak Singh. 
This is corroborated by Ghamdur Singh's confession. The incident 
is very important in the hi"troy of the Criminal cono;piracy, beca­
use it wa" then that the ways and m~ans of the murder were 
discussed and agreed upon by these three conspirators. The actual 
delivery of the bottles of whisky is proved by the evidence of 
Kishanji l~. W. 9 and it" payment by Raghbar Dass P W. 7. It 
was a sort of vlager at the cost of Ghamdur Singh It has been 
proved by the independent evidence of Barkat P. W. 50 that 
Lal Singh wcnt out on the fatal evening I)f the 29th of Har 
1975 on receiving a telephone Ill'-!s<;a.ge. Thi" is corroborated by 
Ghamclur Singh's confesqion and also by the tec;timony of Ram 
Kishan P. \"'1. 5. and Islam Din P. \V. 6. Harnal11 Singh Kadon 
with his eornpanions had reached the place of the occurrence on 



th~ 1P0rning of the 29th of Har 1975. How poor unfortunate Lat 
Singh was decO)'ed by Gharndur Singh and afterwards murdered 

is cle,rly stated in Ghamdur Singh's own confession and it will 
be better to discuss it when I deal with it. Nal1ak Singh 
c;tates in his confession that Ujagar Singh came to his house on 
the night of the 29th Har 1975 at 19-30 P. M. and informed 
him that Lal Singh had been murdered by Ghamdur Singh, Har­

lIam Singh, Dulla. and another of their companions, and that 
the dead body had been taken towards Mulepore for being burnt 

and that Rs 2001- had been given to them by Ghamdur Singh. 
This incident of taking the dead body towards Mulepore and the 
payment of Rs. 200/- is amply corroborated by Ghamdur Singh's 

confession and that of Dulla. The only thing that is found in 
Nanak Singb's confession about Dulla is that he saw him a day 
previous to the murder at Ujagar Singh's house. This is also 

corroborated by Gamdur Singh's confession ctrd that of Dulla him· 
st'lf. Kanak Singh ha<; stated before this Court that he gave a 
pIstol to Ujagar Singh and that Lal Singh was shot by that ve­
ry pistol. How this pistol came into Nanak Singh's poc,session is 

proved by the evidence of M a.ta Din Store Keeper, Games Depa. 
rtment P. W. 40. The (act of Na\1ak Singh's giving of the pistol 
to Ujagar Singh, is independently corroborated hy a report in the 
Police Roznamcha to the effect that A. V. B. Scott automatic 

pistol No: ~8222 bore 6.35 was given to Ujagar Singh Electrical 
Engineer Patiala by I'\anak Singh Supcrintcndell t of Police on the 
27th: Bt'sakh 1975. This ha'i been proved by the evidence of Mr 
Sowlat Jung Inspector of Polic(' P. \V. 59. The pntry about the 
number of the bore is rather unintelligible. This very pistol wa' 

subsequently found in the search of tTjagar Singh's h.)use and this 
fact is proved by the independe'1t evidence of Sheikh Fazal Rah. 
man Electrical Engin€,t'r Patiala P. W. 30 ahd Lalaram Sishan 
P. \V. 31 and that of tht' Search Officer Sardar Hazura Singh 

Inspector Police (P. \V.29). Nallak Sing~'s second trip to Bombay 
as admitted by him hac; been corroborated by the eviden'!e of 
Bakhtawar Singh P. W. 60 and Ujagar Singh's report. This 



report has been proved by S. Amrik Singh D. 1. C. of Police 
P. W. 49. This trip of Nanak Singh's to I30mbay is important in 
that it corrob:>rates the theory of the conspiracy. This visit war; 
connecteu with the real objects of the conspiracy e. g. t3' abuse 
His Highiless' mind about the murder and to put him 011 
the wrong track and Nanak Singh's story that he had 
gone to Bombay to consult a Dentist has been proved to be 
palpably false by his own confession. This also shows 
that he was concealing something and proves his guilty mind. 
This trip was undertaken as a part of the duty allotted to him in 
the conspiracy, quoting his own words C'to mislead His Highness 
about the murder and to prepare the ground according to the con­
spiracy". This is also corroborated by Ghamdur Singh's Confession. 

The object~ of the conc;piracy were twofold (1) to murder 
Lal Singh and {2} to throw suspicion 011 innocent persons by 
diverting the right clue and runnill~ investigation in wro.lg channels. 
The second part was excluc;ively allotted to ;'\anak Singh, suitably 
situa.ted as he was as a Superintendent of Po~ict' Patiala. Nanak 
Sin~h has not only admitt(·d this in hi<.; co Ift'<.;c;ion but it has been 
more than amply corroborated by his own a.ets W)WIl inw<.;tigating 
the case as officer in charg.! of Lal Singh's mtlrder casl'. The first 
report about the disappeam'lce of Lal Singh wa'i made by Gujar 
Sing}.} servant of S. Gurnam Singh 011 the 30th Har 1975 at the 
Kotwali Patiala. This has bJen prow<l by the e\' idcnce of 
Devindar Singh Sub Inspector of llolicc P. W, 4. In the very 
beginning Nank Singh tried to mislead the investiga­
tion by having a report made at the Kotwali Patiala for the dis-

\'tappearance of Lal Singh and not for his murder. The first form 
report of the murder of Lal Singh was made by his brother Sun· 
dar Singh on 5th Sawan 1975. This ha.s been proved by the 
evidence of S. Tara Chand p. w. 4':, But inspite of this clear re­
port of murder Nanak Sill~h and himself showing Nanak Singh's 
efforts to defeat enquiry in this cOilnectioll are also proved by the 
evidence or Mr. Fazal-i~Karim Inspector-Police p, W. 69 in the 
ma.tter of the original report of the.Imperial Sero!ogist regarding the 



blood discovered on the spot. Sardar Tara Chand has also deposed 
about his issuing ur~ent orders from time to time insisting on N~ak 
Singh to make special efforts in findin~ out the clue; but Nanak 
Singh took little heed of his superiors' orders in this matter. This 
he has proved from his v<trious orders in writin~ a.nd which are 
on the file of the cO'11ittinrr Mactistrate and ,t would be unnece~ 

h "" 

ssary to reproduce them ·here. This witness has aI~ deposed that Na~ 
nak Singh did not .;<;ubmit daily diaries of the case inspite of special 
instruction to that effect. He also proved an extract of Mir Munnawar 
Husc;;ain's daily diaries Nos. 87 to 102 and which is on page 
159 of the committing Magistrate's 111,::,. Mir Munnawar Hussain 
being an old and experiencecl police officer was specially deputed 
by this witness, only a few days after the murder of Lal Singh 
for the investigation of this case. Mir Mannawar Hus<;ain P. W. 
Sl has also deposed to the submis5ioll of the diaries to Nanak 
Singh as his immediate superior officer. In these diarie.. Mir 
Munnawar Hussain had su<;p\:,cted Harnam Singh Kadon. Nanak 
Singh instead of submitting the<;e diarie<; in original to Sardar 
Tara Cha'1cl sent up d.11 extract which runs as follows 'I saw these 
reports on the 3rd • Maghar and in those reports Inspector made 
attempts to find out but nothing useful to the case has been found 
out". This extract is proved by S. Tara Chand r. W. 48 and 
Mohammad Bux Head constable P. W. S3 to be signed by Nanak 
Singh. It would be well to quote Sardar Tara Chand's OWI1 words 
in this connection, "I have seen original diaries No' 87 etc. 
on the Judicial file and the extract given by Nanak Singh is not a 
correct one because in diaries No' 87 to 102 etc Harnam Singh , . 
Kadon was suspected but his name was not mentioned in the 
extract. Reasons are given for the suspicion. Because I knew Har­
nam Singh Kadon and had started Criminal cases against him 
and if I had been informed of this man having been seen in Pati­
ala during those days a5 was mentioned by Mir Munnawar 
Hussin in his Diaries, I would have certainly got Harnam Singh 
arrested for the purpose of i.1 vestigation ill the case. There were 
men forthcoming then who hact seen Lal Singh with ~ stran,er 
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a.t the well of Sardar Gurnam Singh, on the evening of the mur. 
der ~J1d who were able to identify that man. From 111y eXpE'rrence 

as a police officer and my knowledge as to Harnam Singh's 
previ<?U'> al1tecedonts and the fact that he was alleged to be in 
Pa!iala in those days I would have at once arrested that man and 
confront€'d him with those men who had seen La! Singh with a 
stranger at the well on the evening of the murdl'r." 

I CJuite agrel' with S. Tark Chand and believe that If Har­
nam Singh had been confrontt:'d with Amausi P. W. 21 and Phu 
man P. W. 22, the who!!" case would have come to light. 

Nanak Singh clever as he is must have foresct'll all this and 
deliberately supprt's'ied all mention of Harnam Singh in this extract. 
This action ,of Nan~k Singh morc than amply corroborates the 
conveying out of the part allotted to him in the conspiracy. 

Another vt'ry important point which has been proved fl.nd 
which show'i Nanak Singh',> attempt to defeat the enqUIry at that 
early stage i<; the finding of the list of the person<; to whom the 
pistols were distributed in his search. This has b€'en proved by 
the independent testimony of Rikhi Ram S/o Mula P. W. 43. S. 
Tara Chand P. W. 48 ha'i dt'posed that when cartridges were 
found on the <;pot~ he at onCt' wrott' to the Military S('cretary to 
send him a Ii<;t of persons to whom pistols had been distributed 
and the Military Secrptary sent a li<;t, but it was not received by 
him. This very list was aftf' rwards found at the search of Nanak 
Singh and hi~ object in keeping- that Jist from the Inspector 
General of Police is obvious. 

The natural benefit which Nanak Singh had conspired to 
derive by defeating the enquiry and putting it into wrong channels 
was to defame the responsible officer of the State and possibly its 
ruler. If this diaholical scheme had succeeded it would have probably 
implicated innocent men. It is necessary to mention here that the then 
T. General of Police took all possible measures tl) trace cut the clue of 
the murder and this is amply borne out by his repeated orders to 
Nana.k Singh to takl;l rigoroui steps in the investigation. Ther~ 
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is also abundanl proof in PoJiCt' files 2801, 2801/2 and 
2BO 1/3 that the judicial S<'crt'lary in chargf' of tht> policf. was 
ta~ing very· g'n"at intf'rpst in thr i!l\'t'stigation and was issuing 
repeat('d ordt'rs to the Inspector Gt'nt'ral of PoliCt' to take all 
possible measures to find out the clut· of the murder. S. Tara 
Chand has also proVt-'d two letters from Diwan Bahadur Sir Dia 
Kishan Kaul who was at that time t}w Pn'sidel1t of tht' Admini­
strative Committt't' in the absence of His Hi(rhn(-'ss to Europe 

:-. I 

enjoining the I. G. P. to takl' vigorous st(·ps in finding out the clue 
of the murder. His Hio'hness' GovNnnH'nt had off<'red it reward :-. 

of Rs. 2000/- for tht inforn1 ation that would It'ad to the dt-tection 
of the crime. Prodaimatioll had bet'O sent out to all parts of India 
and even abro(!(l. All thi" prows th~t the authorities were takin~ 

all possible steps for tht' c\t-'t{'ctiOll of the crime; but all \'!fforts 
proved unsuccessful, .K'anak Singh being in charge of the case was 
defeating the investigation at wry step. 

It wac; about a year after the murder that L. Sahib Chand 
Inspector of Police P. W. 67 was put ill charge of the investigation. 
The first .step h(' took was to turn to Radha.Lal for the clue. Radha 
Lal was not only a· reader of Nanak Singh but his confident. It was 
this move that subsequently It,d to the unravelling of this u.iobol¥ 
ical conspiracy, and all credit is tlue to Lala Sahib Chand for this 
tactical move. In response to L. Sahib Chand's enquiries Mehta 
Radha Lal sent in a detailed wri tten rl'port. This report is on the 
file of the committing Magistrate. The counsel for the crown has 
argued before me that it is admissible in evidence in this case 
against the accused under clause 2 Sec. 32 of the Indian Evidence 
Act. I have given my careful consideration to the arguments of 
the learned counsel and I hold that it cannot be admitted into 
evidence against the accused in this case, as it cannot be said, to 
have been made in the ordinary course of his duty. Nor it is 
admissible under any other section of the Indian Evidence Act. 
Moreover it would be most dangerous to rely on the statement 
of a man who is dead and whom the aceused got no 
opportunitr to ct'O$s-examine. But for the purpose of 
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showing how the prosecution got on with the investigation: 
it is reJavent that Radha LaI did make a statement in his {'.wn 
handwriting. This helped the police. to question Nank· Singla who 
made different statements at different tiD1e~ but nothing definit~ 
to help the police to find out the clue. The n10st important result 
of his (Nanak Singh's) statements was the arrest of Gamdur Singh 
who made a full and frank confession at th(' very first opportunity. 
When Nanak Singh saw that all was up, he thought it was better 
to make a clear breast of the whole thmg. Roth these accused 
made their first confessions before the Political Agent Patiala. They 
are not admissible against them but they prove that they also show 
that they mad~ tbe confessions of their own free will af1d 
under no pressure whatsoever. 

As a result of the examination of Nanak Singh's confession 
which is corroborated by independent evidence on most of tbe 
material points, I have not the slightest doubt that he ::lbetted the 
murder of Lal Singh and as a member of the conspiracy fully 
carried out his part of the duty. I therefore find him guilty of 
abettement under Sec. 302 read with 109 1. P. code. 

Oamdur Singh 
The most important evidence against this accused is also his 

frank, full and detailed confession to which he has stuck to the 
last. His confession is corroborated in aU material particulars like 
that of Nanak Singh right up to the evening of the 29th of Har 
1975 and it is not necessary to repeat all that evidence over again 
except about the two attempts at Jakhal and Dhuri because he is 
dIrectly connected with them. Gamdur Singh's confessiou is more 
clear and detailed than that of Nanak Singh not only with regard 
to these two attempts but on the whole history of the conspiracy. The 
first attempt was made at Jakhal. Gamdur Singh in his interview 
with Lal Singh at Patiala had fooled him into the belief that he was 
in a position to help him in getting his wife out of the Palace. This 
is borne out by the confessions of both Nanak Singh and Gamdul" 
Singh. He at that iaterview bad very cleverly sugges\ed to LaI 

> 
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Singh that whenever hs had to give him any informarion of the 
steps that he was going to take, he would send for him 
and give him a sort of masonic emblem to indicate that whO$()o 
ever brcught a cross-mark written on a piece of white paper 
to him, he should consider that ~ a message from him (Gamdur 
Singh) and should accompany him. It was thus that Lal Singh 
was first inveigled into going to Jakhal by Gurnam Singh through 
Harnam Singh. Lal Singh's coming to Jakhal is proved not only 
by Gamdur Singh's confession but by the testimony of Sada Singh 
P. W. 26 and Bhagwan Singh P. W. 1 S. This visit of La! Singh 
to Jakhal is also indirectly corroborated by the evidence of Sardar 
Tara Chand P. W. 48 who has deposed to having learnt from 
Sardarani Sahiba (Gurnam Sin~~h's wife) after Lal Singh's murder 
that Lal Singh had remained absent for the whole night from 
Sangrur. Hanlam Singh had brought Lal Singh to Jakhal from 
Sangrur and he had spent the whole night at the Jakhal Station. 
On this occasion Gamdur Singh fully knew that he had sent for 
Lal Sing in order to murder him or have him murdered. The 
attempt failed because Ghamdur Eingh could not muster sufficient 
CfJllrage to carry out their sini'iter desi~n and allowed Lal Singh to 
return safely and this is corroborated by the testimony of Sada 
Singh and Bhagvall Singh. I have not the slightest doubt that these 
two P. Witnesses knew much more than what they have said before 
the Court. The second attempt was made at Dhuri only 4 days 
afterwards where Lal Singh arrived as previously arranged. Nanak 
Singh and Ujagar Singh had gone to the Railway Station PatiaJa 
to see Lal Singh off when he left for Dhuri. Ghamdur Singh met 
him at the Station. Ghamdur singh had also instructed Harnam 
Singh to wait near the canal with his confederates. 

Lal Singh's coming to Dhuri is again proved not only by 
Ghamdur Singh's confession but by the testimony of Bhagwan Singh 
and Sada Singh who have al<;o depo<;~d to Kaka's presence on 
this occasion. This attempt also failed becaus~ Ghamdur Singh 
though playing the part of a villain as a member of the conspiracy 
had not the courge of a villian. When Nanak Singh and Ujaga .. 
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Singh saw that Ghamdur Singh had not sufficient courage to carry 
out his part of duty. by hims~lf. It was decided to murder 
him at Patiala. How Lal Singh was called by the telephone from 
S. Gurnam Singh's house is proved by the evidence of Barkat 
P. W. 50 and has been dealt with in Kanak SingVs confession. 
The fact of Lal Singh's going away on cycle after receiving the 
telephone messaga is corroborated oy Ram Kishan P. W. 5. 

After this there is no evidence but the cO!lfession of Gham· 
dur Singh himself. Lal Singh was met by Harnam Singh outside 
S. Narain Singh's house near the hospital and was told that ne 
was to meet Ghamdur Singh who was waiting near the Railway 
crossing which is (juite close to that place. It deems a<; if fates 
were driving Lal Singh to the scene of murder. For according to 
Ghamdur Singh's confession it was Lal Singh who suggested to 
go to S. Gurnam Singh's well for having a talk with Ghamdur 
Singh. I also find from this confession that the spot near the 
Bandha had been selected by Kanak Singh and Ujagar Singh 
and that Ujagar Singh showed that spot to Ghamdur Singh. 
This is corroborated by Nanak Singh's statement recorded under 
Section 342 before this Court. \Ve also find from Ghamdur Sin­
gh's confession that Harnam Singh had arrived on tbe appointed 
day with one of the confederates, Kaka and the two animals, one 
camel and a mare. The other one Dulla having arrived a day previ­
ous in Patiala was staying at Ujagar Sil1gh's house. This is 
corroborated by Nanak Singh's cenfession. He left Kaka 
and the two animals at the spot and went to th~ city 
to give the information to Ghamdur Singh and arranged 
a meeting with him at Ujagar Singh's house at 4 P. M. 
telling him that- in the mean time he would take Dulla and would 
also leave a gun with them for their protection. Th,-~ presence 
of Kaka and Dulla with the two animals near the spot is corro­
bora.ted by the evidente of Pateh Mohamad P. \V. 16 and of 
Abdulla P. \TV. 17. To my mind it has not D(>e!l conculsively proved 
l hat the gUll produced by the prosecution is the same gun that 
)Vas employed on that occasion. but from the evidence of Inait 
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Hussain P. W. 25 and BolJeh Khan P. W. 19 it is proved that 
Ujagar Singh had borrowed Inait Hussain's gun about that time 
and returned it to him after one week. From this evidence which 
I have no reiSon to disbelieve it may he safe to draw the infer­
ence that this very gun was borrowed from Inait Hussain' by 
Ujagar Singh and was the same which was used on this occasion. 

It is again Ghamdur Singh's confession which tells us how 
he himself arrived at the band by which road Nanak Singh and 
Harnam Singh went to S. Gurnam Singh's well. 

The fact of Lal Singh going to the well on that very evening 
i. e. the 29th of Har 1975 with another man is proved by the 
independnt evidence of Amousi P. W. 21. and Phuman P. W. 22. 
and is very ifQ,portant piece of evidence corroborating Ghamdur's 
Singh's confession about Lal Singh's going to S. Gurnam Singh's 
well with Harnam Singh. It is proved by the evidence of Amou­
si that Nanak Singh with another man in khaki clothes came to 
the well that evening about sunset and Phuman has also 
deposed that LaI Singh came to the well near the quarters with 
another man and sat on a cot sometime. Both these witnesses 
have deposed to their having seen Lal Singh for the last time 
that evening. What happend after this is told by Ghamdur Singh 
in his confession. He says that LaI Singh and Harnam Singh 
walked towards the Band on catching sight of him. It was about 
8 o'clock. When Lal Singh came near the Band he (Ghamdur 
Singh) walked down towards the slope on ~the other side of the 
Band and when he (LaI Singh) came actually on the Band he 
saw Dulla and Kaka towards the cremation-ground and enqui­
red from Harnam Singh who these men were, to which he re­
plied that they might be grass-cutters. La} Singh hesitated a 
little over this and then walked down to meet Ghamdur Singh and 
sat down at a little distance from him. Ghamdur Singh saw a bun­
ch of keys in his hand at that time and the finding of the k,eys 
on the spot has been corroborated by the evidence of Mohammad 
Bux P. W. 20, Ram Partap P. W., 23, Rikhi Ram P. W. 24. 
and Devindar Singh P. W. 40. 
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After Lat Singh had talked a little with Ghamdur SiD.gh, 

Barnum Sipgn came near him saying that he wanted to make 
a t.,quest. When he came quite close to La] Singh he jumped 
at him by the throat. They struggled together and .. rolled towards 
the Il'adi(river). It was then that Lal Singh cried I'Mar dia, Mar dia" . 

. This is corroborated by the evidence ofGhulam Hussain who was 
coming towards the city from his well and I have no reason to 
disbelieve his evidence. Then Ghamdur Singh goes on to say that 
when Lat Singh cried "Mar dia Mar dia" the other two 'bulla 
and Kaka who had come behind the band came to spot to help 
Harnam Singh and gagged La1 Singh. According to Ghamdur 
Singh's confession Harnam Singh fired 4 shots of the pistol at Lal 

''Singh and he (Lal Singh) expired there and then and that he 
himself (Ghamdur Singh) took no part in the actd'al murder. 

Afterwards Ratnam Singh, Dulla and Kaka dragged his body 
for a little distance and after tying the dead body in a piece of 
cloth loaded it on the camel. Gamdur Singh mounted on the mare 
and took charge of the gun and lead the way as far as the rail­
way line and then returned home. Before leaving the party 
Gbamdur Singh gave the gun to Harnam Singh and took back 
!the pistol from him and al.;o gave him notes for Rs 200/. These 
hotes were the sa.me which GhaOldur Singh had borrowed from 
Raghbat Dass P. W. 7 and sent them to U jagar Singh through 
Kishaji P. W. 9. On reaching home Ghamdur Singh met Ujagar 
Sihgh who had been . w~iting for him and gave him the news 
Which he subseque~tly communicated to Nanak Singh that very 
night. This is corroborated by Nanak Singh's own confession. The 
-only corroboration of the confession of Ghamdur Singh and Nanak 
Singh are the circumstances of Lal Singh's disappearance. GhuIam 
Hussain's testimony of his having heard frantic shrieks of "Mar dia" 
when taken along with Ghamdur Singh'.1 confession is a 
very important corroborath.ln of La1 Singh having been 
murdered on the eveuing of the 29th Her 1675. It is 
,llip*ible for Ghulam Hussain to say that these w~e l;a.l 
Singh's sqrieks but the probability is SO very great coasidering 



the time and Ghamdur Singh's confession that the shrieks could 
be nobodY else but Lal Singh's, i look UpoJl his evidence as tbe 
most absolute and dear corroboration of Ghamdur Singh's CQQ.t 
fession abou, the actual murder. Another corroboration is .. 
subsequent finding of the hunch of keys, comb and cartridges GIll 

the spot. The finding of all these things on the spot and th. 
identification of the keys and comb as belonging to Lal Siagh 
and the report of the imperial serologist about the · blood to be 
h~man (this report has been proved by the evidence 0{ Mt 
Fazal Karim Khan P. W. 29) prove uncontrovertibly that Lat 
Singh was murdered. In this connection it is very important to 
?ive reference to the telegntm of S, Prem Singh, (,ther of 8. 
Gurnam Singh dated 17-7-1918 and the receipt of which h&II 
been proved }jy Tara Chand, This telegram mentions the findiftl 
of the blood, keys and comb, on the spot. This is an iRc:tiuat 
but independent corroboration of the things having beep fount! 
on the spot and not manufactured by the police. 

"Corpus Delicti" 
I will now deal with the fact of the corpus dolicti. Taldeg 

all th,r:a facts mentioned above along with Dulla's confeqion. into 
consideration which in fact lead to the discovery of tho spot In 
Halotali Bir where Lal Singh's body was burnt and fifldi~ .Qf 
the bones at the spot which has been proved to be h\.Unl.nl by 
the testemony of doctor Ganga Bishan, Civil Surgeon, Princip!ll 
Medical Officer of PatiaJa, there remains no doubt aa to the 
corpus delicti. Taking. also into consideration the evid._ ~ 
Chana,ll Chamar p. W'. 32 and Beru p. w 36 and Raitjba P. W. 
33 along witb Dulla's confession there is no doubt th"'t the hijmap 
corpse seen by the Halotali Bir was of no one else but LJl 
Singii's. 

Motive 
Before proceeding further it is necessary here to di.uea dle 

motive. The question of motive is not all important io ~a1 
caees .heu twide&ee .otherwise el~ar and.. lI\RaDlb~ " ,..... 
nUog to ~ dlo offence, Prwf .£ ~" it ~ 

~ 
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by -no means necessary to establish the offence. This or 
course does not -: mean that proof of motive is alto 
gether irrelevant. For proof of motive is always releVant 
not indeed as proving the offence but as a spring of 
human action supporting the proof of intention, explaining and 
connecting it with the act. Proof of murder is so dear and 
unambiguous in this case that it is not necessary to go into 
motive at all but as it is, the motive given by the accused Nanak 
Singh and Ghamdur Singh is fairly clear. It is apparent frcm 
their confessions. I quote Nanak Singh's own words" we commi­
tted this murder in order to gain our selfish end." to quote 
.Ghamdur Singh " When S. Gurman Singh returned from Meso­
potamia he made no effort to help the enquiry. On the other hand 
he was deft>ating the ~nquiry and wanted to deriv~ personal advan­
tage out of the case, Under such circumstances I was compelled 
to keep silent. " The motive, thus becomes quite clear. 

Ghamdur Singh's confession gives a detailed history of the 
events after he left Patiala for his village on the 31st of August 
1918. Oen of the most important events is Ghamdur Singh's receipt 
of Lal Singh's rin~ and the stamp-paper from LJ jagar Singh. Accor­
ding to Ghamdur Singh's confession Harnam Singh had taken off the 
ring from Lal Singh's finger before burning his body 10 the Halotal 
Bir and had given it to Ujagar Singh. This is corroborated by Nanak 
Singh's ct)nfession. The ring and the stamp paper have been disco­
vered hurried in a glass hottle behind Ghamdur Singh's house near 
Jakhal at the pointing out of Ghamdur Singh. This is amply 
proved by the testimony of Rup Ram P. W. 45, Dewa Singh P. W. 
46 and Sirdar Raghubir Singh Superintendent of Police P. W. 
44. This ring which has "L. S." inscribed on it has been iden 
tified by Ram Kishan P. W. 5 and Islam Din P. W. 6. as 
belonging to deceased. Ram Kishen has even deposed that he 
saw LaI Singh wearing this very ring before he went ou~ that 
evening on receiving a telephone message. I have no reason to 
disbelieve the evidence of this man aos it after all corroborates 
Chamdur Singh's confession, While at Chura! GhaJ;lldur Singh 



receiv~d two letters from Nanak Singh and two anonymous lett­
ers. All these four letters have been proved by Fazali-Karim 
Khan Inspector of police P. W. 69. The first two from Nanak Sin­
gh and the other two from Sardar TarIok Singh brother-in-law 
of Naoak Singh. Nanak Singh has also admitted these two ano. 
nymous Jetters to be very likely in the hand-writing of S. TarIok 
Si.lgh. These letters in themselves d~ not tell us very much about 
the actual the crime but taken along with other evidence they 
throw a good deal of light on the case. Ghamdur Singh's state­
ment about the purchase of the mare and the camel is indirt'ctly 
cQrroborated by the evidence of Thakar Singh P. W. 27 and 
Klsh3.n Singh of Lalton Kala P. W. 71, but how the camel 
passed through various hands and Partap Singh's share has not 
convinced me at all and I will show this when dealing with Partap. 
Sillgh's case. It is sufficient to know that Ghamdur Singh did 
pn rchase the mare and the camel through the agency of some­
body and subsequently destroyed them in Katik 1976; of cour'ie 
there is absolutely no evidence forth-coming to corroborate the 
destruction of the two animals and I must rely on Ghamdur 
Singh's confession on this point. Gamdur Singh has also admitted 
that he kept Rarnam Singh, Dulla and Ka.ka under his protection. 
first at JakhaI and Chural (this is corroborated by the evidence 
of Sada Singh) and subsequently kept Harnam Singh and Kd.ka 
under the fictitious names of Bishen Singh and Bakhtawar 5tngh 
respectively at his village Kothal near Dakshai. This is corrobo­
rated by the testemony of Sundar Lal Mukhter of Ghamdur Singh 
P. W. 54. According to Gamdur Singh's confesc;ion the evidence 
of Sundar Lal a parcel of clothes was received at Kothal Kathal 
addressed to Bishan Sin~h after his departure and under Ghamdur 
Singh's instructions Sundar Lal kept that parcel with him. This­
parcel contains some clothes which are proved to belong to 
Harnam Singh by Mst Panjabo's testimollY. All this goes only 
to show that Harna.m Singh did go to Kothat and lived there 
for s)metime under the protection of Ghamdur Singh and 
~orroborates Gh~tndur Singh's confession.. Af~erwards Ghamdur 



Singh sent Kaka to ,village U ggo in Barnal~, District a.nd 
this .. is corroborated b}: the evidence of Bawa. Daya. Siqgh 
Pandit P.W. 47. 

Not only Ghamdur Singh'$ anti Nanak Singh's confesSion fit 
into e~h other in aU the important particulars. of the origin of 
the conspiracy and the SObsequ68t mUl'der but there is· over. 
whelming corLOboration of thair confessioos. It is true that there 
is no direct evidence of the murder except the confessions of 
Nd.Jlak Singh and Ghamdur Si IIgh , but the circumstantial evideme 
taken along with these confessions is so strong that it leav.es absolut­
ely, no doubt in my mind that Lal Singh was mur.dered On the even­
ing of th~ 29th of Har 1975 as th1} result of the conspiracy 
between Nanak ~ and Ghamdur~, Singh, Ujagar Singh and 
Hamam Singh. What part: Dulla took in the actual murder is 
to1d by Ghamdur Singa in Iris confession but there is absolu.tely no 
corroboration forthccnn.iAg. and r will discuss about the value of 
Gamdur SingbJs confession as far as it relates against Dulla when 
dealing with his case. 

Conspfr~cy 

Conspiracy neceSiarily connotes planning, designing and 
arranging means and . measures necessay for the commission 
of an offence. The acts of one co-conspira tor are thus the acts 
of all and for which they are responsible. It has been. held by 
couch C. }. vide 17 W.R. 15 (I8). "Where several persons are 
proved to have combined together for the same illegal purpose, 
any act done by any of the parties in persuance of the original 
connected plan and with reference to the common object is in 
the contemplation of the Law the acto! the whole. Each party 
is .a,Q agent of the others ill carrying .o~t the obj~cts of the conspi­
ra.cy and doing any thing in furtherance of the common design." 

It has also. been. held per Jobnston J. in 11 p~ R. 19U; 
44Wher.e the. pr.oseclltion has produced prima: facie .pl1OQf -of.a con­
spiracy to marder. Uld the apBaata \WIIIf,e OM. :&1'1d aI a\8J1lt.s. 
,9fthat e~any~'''' 01'''' bp MJ _e'.£; ...... 



spiratots whether accused or not in reference to tne said common 
intention, after that intention was first entertained by anyone of 
them, is a relevant fact against each and aU of the accused as 
well as for the purpose of proving the existence of the conspiracy 
as (or the purpose of showing that "any person" was a party 
to it." 

The existtnce of the conspiracy to nmrder and the differ­
ent parts played by the conspirators namely Nanak Singh, 
Ujagar Singh, Ghamdur Singh and Hamam Singh have been 
proved by the confession of Nanak Singh and Ghamdur Singh 
corroborated as the} are by overwhelming independent evidence. 
Whatever Nanak Singh and Ghamdur Singh said and did in fur­
therance of the conspiracy is admissible in evidence against 
each and alI of the conspirators. The fact that Lal Singh. 
was actually murdered on the 29th· Har 1975 all a result of 
this conspiracy has also been proved by the confessions 
of Nanak Singh and Ghamdur Singh and other independent and 
circumstantial evidence. It is no doubt that Ghamdur Singb was 
not the originator of the cOtlspiracy to murder but here is not the 
slightest doubt that he not only entered it with his eyes open 
but gave it all possible assistance. It is of course not necessary 
that all conapirators should join the conspiracy at the same time. 
Some may form it while others may join afterwards. In that case 
they will be all equally guilty vide 17. P. R. 1915 and 27 Cal· 
cutta 667. His criminal intention was complete from the time 
when he called Lal Singh to Jakhal. The actual murder of La! 
Singh at Patiala on the 29th of Har 1975 was the outcome of 
this conspiracy. In that murder he, according to his own C0n· 
fession, not only played 'be contemptible part of a decoy but lent 
his support by his presence at the actual murder; in point of 
culpability the law discriminates between an absent and the one 
who ~ actual1y present at the fact. Indeed, between a person who 
both abets and ct)ijlltenaoces -the crime by his presence ad ane 
who -=tua11y _ngages in it tWe is no difference. The one' is .. 
'cwpalJ1e as the ,other. In Eng1t\ad bOth are regarded as :priucipals. 



I visited the place of murder on the morning of the 26th 
Sawan 1977 and my note about that visit is on the record. 
Ghamdur Singh pointed out to me the workshop from where the 
telephone was sent to La} Singh and the place where he was 
met by Harnam Singh. He also pointed out the road by which 
Lal Singh and Harnam Singh went towards Gurnam Singh's 
well. The spot where Lal Singh was actually murdered and the 
place where his body was tied and loaded on the camel are also 
pointed out to me by this accused. The prosecution has prod'lced 
a plan of the site of the murder also showing other important 
places which have come into evidence in this case. The plan 
has been proved to be prepared by Badhawa Ram Patwari of 
Patiala P. W. 68 S. Tara Chand P. W. 48 and Mr. Fa/al Karim 
Khan p. W. 69 have both deposed to the correctnes<, of the plan. 
I also compared the plan on the site and find that all the places 
are correctly marked. 

Nanak Singh and Ghamdur Singh have both pleaded guilty 
and left themselves at the mercy of the Court. The Court offered 
them more th3.n once the a~sistance of a Counsel but they declined 
to accept the offer.: They were also given every opportunity to 
cross-examine the P. Witnesses, but they would not have it. 
This was in fact in conformity with their attitude throughout the 
trial before thi" Court. In fact when this Court asked Nanak 
Singh if he had anything to say in reply to the arguments of 
the counsel for the crown. his reply was III leave myself entirely 
at the mercy of the Court. I have nothing to say/1 

Ghamdur Singh took full responsibility of the crime but as 
to his intention he argued that "The inference drawn by the 
Prosecution against him is not true." In support of this he pre­
ssed before this Court that if he had any intention to murder 
La} Singh he would have murdered him either at JakhaI or 
Dhuri. The fact that he sent Lal Singh away on both those 
occasions showed that he had no intention of murdering La! 
Singh. He alc;o argued that whatever he did, he did under pre­
ssure. and deception. About the attempt at 'Patiala. which resulted 
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in the actual murder of Lal Singh he argued that he never be­
lieved that Lal Singh would come to the spot. Ghamdur Singh 
has also ex.plained that he kept Harnam Singh, Dulla & Kaka. under 
his protection for handing them over to the Police and also bou· 
ght camel and mare for the same 'purpose, but when I read his 
confession along with that of Nanak Singh and take into conside­
ration other independent evidence about the working of th~ 
conspiracy I cannot help coming to the only conclusion that Gamdur 
Singh joined the conspiracy with full knowledge of its intention 
and took prominent ·part in it right up the very murder of Lal 
Singh. Intention after all being a state of mind is incapable of 
direct proof by the tec;timony of witnes<;es. It can be ascertained 
only from the statements of the party the state of whose mind is 
in question or by drawing inference from physical facts which 
constitute the outword manifestation of the parts of mind. In 
considering the inferences a.c; to intention to be drawn from a part­
icular series of acts, the Court has to be guided by the rule of 
Law which lays down that every person is to be presumed to 
have intended to produce those consequences which are the result 
of his acts. 

Before I proceed to convict Nanak Singh and GhalT"dur Singh 
I should like t 1 remark that it is rather unfortunate 
that the prosecution had not been able to produce Pakhar Singh, 
Sundar Singh and Gujar Singh before this court, as I believe their 
evidence would have thrown a flood of light on the case. It is 
proved from the evidence of Mehar Singh P. W. 72 that the 
prosecution made every possible effort to get hold of Pakhar 
Singh ~nd I have no ground to disbelieve the evidence of this 
witness. Registered Summons were also sent to Sundar Singh· and 
Gujar Singh but they are nowhere to be found. 

I therefore find both Nanak Singh and Ghal11dur Singh 
guilty of the murder of La! Singh I the former of abetting and 
the latter of committing the most cold-blooded and deliberate 
murder. They are guilty of the murder of an innocent man who 
had Rot giveR these people the slightest provocation. It was done 
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for gaining their selfish worldly ends. Here is a murder planned 
for tnonths and months and carried out with the crueJest details. 
Even Nanak Singh's nonpresence at the murder does not entitle 
him to any mercy, • He is the man with whom the original 
idea started. While he was in charge of Public safety he not 
only planned the murder but made every possible attempt to 
defeat the enquiry. Another serious thing which aggravates his 
offence is that he made every attempt to throw mud on or even 
incriminate other responsible officer of the State. The circums­
tances of the case call for the maximum penalty under the Law. 
The only alleviating circumstance in this whole campaign of 
murder is that both Nanak Singh and Ghamdur Singh have 
confessed their crime in the most frank and fullest possible manner 
and stuck to them upto the last. But for their frank and full 
confessions, I am inclined to think that the prosecution would 
have been at a great disadvantage. This in my opinion shows 
that both of these accused are genuinely repentant and their 
attitude throughout the trial before me has convinced me that 
genuine and true repentance has actuated them to confess their 
guilt. This ill my opinion is a little atonement of their horrible 
crime. I therefore convict Nanak Singh under Section 302/109 
I. P. C. and Ghamdur Singh under 302 I. P. C. and award them 
the Jesser penalty of the Law provided under Section 302 and 
sentence both Nanak Singh and Ghamdur Singh to transportation 
for life. 

Dulla 
This accused has pleaded not guilty. The case against Dulla 

starts with his presence in Patiala in the house of Ujagar Si~h a 
day previous to the murder. Thi., is corroborated by the confession 
of both Nanak Singh and Ghamdur Singh. His presence 011 the 29th 
of Har 1975 near the place of murder is proved by the evidence 
of Abdulla P. W. 17. I have no reason to doubt his eviden-=e. 

Regarding DuIla's share in the actual murder we have no 
direct evidence except the confession of Ghamdur Singh. Before dea· 
ling with Ghamdur Singh's confession I propose to discuss DulJa's 
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own confession. The fact that hie:; confec;sion was duly recorded 
wlder Section 164 C. P. C. is prov('d hy til<' testimony of Razi 
Mr)hammad Sulemd.n N,lib Nazim of P,lti.lld r. W. No.3. Thi .. 
witness has deposed before this Court tha.t he took every precau. 
tion in recording the conf('<;sion and th,lt it was given \ oluntarily 
and that Dulla made no complaint to him, when he recorded 
his confec:;sion. From the ronfe,>"ion itself I find that all 
the requirements of Law Prvvi(\d under Sec: 164 C. 
P. C. were observed by this witness when recording the 
confession and there are no circumstances patt.' llt on the ff\.ce 
of it to vitiate the voluntary dlamcter of the confese;ion. Thie; 
witness is an old experienced Judicial Officer and I have no reason 
whatsoever to disbelieve hi'> evidence. Dulla sub<;t>quently retraeted' 
his confession in the Committing' Magic:;trate'" Court, cl'> well as 
before this Court. His explanation about hi<; ct)nfe<;.,ion i<; contradic­
tory. In his statement before thie; Court under Section 342 Cr : 
Pr Code Dulla hac:; e;tated that he did not know what Qazi 
Suleman wrote ac:; he wac; hlf'eding from the n10llth and the rectum, 
and in th~ C;all'e breath ha<; e;tated that ht' mad~· the confession 
under Police torture. The minute det,tiJ..." hich Dulla has given 
of his journey to Patiala <md hie; deqcriptioll of even trifli!1!! events 
c;ubsequent to the murder, evenh which could not have been 
known to anybody but himself, prove the voluntary nature of 
his confession. I have tht>refore not c;Iightest doubt that Dulla 
made his confesc;ion voluntarily As to the admissibility of retracted 
confe<;sion the Law is perfectly clear. 

,e A mere subsequent retraction of a confec:;sion which is duly re­
corded and certified by a Magistrate i<; not enough in all cases to make 
it appear to have been unlawfully indeed," 25 I30mbay 168 (1900). 
All the High Courts arc practically unanimous on the fact that it 
can not be laid down ac; an absolute Rule of Law that a',confe­
ssion made and subsequently retracted by a prisoner cannot be 
accepted as evidenc~ of his guilt without independent corroborative 
evidence. But cv~n this confession when taken fully into considera· 
tion as a piece Qf evidence ~dmissible against thili. accu~d, 



cannot make him guilty of the offence with which he is charge<1. 
The finding of the bones and «Dhora" in which the cqrpse was 
tied are the result of Dulla's own confession. The evidence of 
Chanan P. W. 32 Attar Singh P. W. 34. Mahant Hira Dass P. 
W. 37. and Narain Singh p. W. 38 as to the pointing out by 
Dulla of the places where Lal Singh's body was burnt and as to the 
findings of the bones from that spot corroborate Dulla's own confe· 
ssion. The finding of the "Dhora' and its indentification 
by Dulla accused is proved by the evidence of Thakar Singh 
P. W. 27. Mohammad Hussan P. W.63. Kashambri Dass P. W.70 
and L. Sahib (;hand Inspector of Police P. W. 67. Thakar Singh, 
Mohammad Hussan and Kashambri Dass Patwari come from 
British India and it cannot be said against them that they are 
giving evidence under any pressure from Patiala Police. Dulla has 
admitted in this Court that he has no enmity againc;t any of these 
witnesses and I have no reason whatsoever to disbelieve their 
evidence. It is also proved by the evidence of Sada Singh P. W 
26. that he went and lived under Ghamdur Singh's protection at 
Chura!' This also affords some illustration of DuIla'5 connection 
with the crime. 

The only evidence against Dulla of the actual murder is 
Ghamdur Singh's confession. There is absolutely no other evidence 
whatsoever to corroborate Ghamdur Singh's confession as regards 
Dulla's part in actual murder of Lal Singh. The counsel for the 
Crown has argued that as Ghamdur Singh has implicated himself 
in his own confession it is admissible 10 evidence against a 
co-accused. 

The attention of this Court is drawn to Sec. 30 of the Ind­
ian Evidence Act. It runs as follows :-

.' "When more persons than one are being tried jointly for the 
same offence and a confession made by one of such persons affecting 
himself and some other of such persons is proved, the Court 'may 
take into consideration such confession as against such other perscJfts, 
~s welt as against the person. who ma,kes sl\ch con~~" The; 
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principle underlying this Section is that selfitnplicatioo affords a 
gtJarantee pf the truth of thl-' accusation against the other. The 
Counsel for the Crown has cited two cases in support of his 
arguments E. I. ~9 II1ahabad 434 (1907) and 30 P. R. 1914. 
It was held in 29th UIaha.bad 434 (1907) 'fAs regards other eo .. 
accused although corroborative eviden(:e ma.y be necessary, it ~ 
not necessary that such corroborative evidence should by itself be 
sufficient to support a conviction; and that a conviction based 00 

the unsupported evidence afforded by the confession of a co-acc­
used would not be unlawful." 

It was held ill 30 P. R. 1914 that when it lis a question of 
using a confession against a co-accused of the person confessing 
the Court would not be prepared to accept the confession per 
so as sufficient. The corroboration ought to be of the kind that 
not only confirms the general story of the crime but also unmi­
stakably connects the said co-accused with the crime. 

While giving due deference to the views expressed by the 
Learned Judge, it cannot be admitted tbat the courts are deprived 
from exercising their discretion in the uc;e of an uncorroborated 
confession of a co-accused. The use to be made of such confession 
is a matter rather of prudence than law. In fact the very wording" 
of Sec: 30 Indian evidence act shows that the Legislature has 
only bestowed a discretion upon the Courts to take into consid­
eration such confession. The wording of this Section shows that 
such a confession is merely to be an element in the conaide1'ation 
of all the facts of the case, while aIIowing it to be so considered 
it does not do away with the necessity of other evidence. For 
even when regarded as evidence and taken at its highest value, 
it is of too wealc a character to found a conviction upon it alone 
and hel)ce corroboration is invariably required in such cases. , 

It has been held in 15 BGmbay 66 (190) that "T1te ~nvi­
ctirn of a petsofl .. ho is being tried together with other perSOfls 
f0r ..the ~ "nee CUtlot procead merely on an U8ClOJ'lroeopted 
~Jl_ .. ., ~QJtfessjoa ci _" of $udt other ~s." t( "'Wi 



also heId in R. V. Jafaar Ali 19 W. R. Cr 57. (1873) that "The 
confession of persons tried jointly for the same offence may be COn· 

sidered sa against other parties then on their trial with them, but 
such confession when used as evidence against others stand in need 
of corroboration. " "When confessions of one co-prisoner are admi· 
ssible against another co-prisoner the utmost value that can be 
claimed for them is that if there is other untained evidence against 
the accused, they may be "considered" together with such evidence. 
Weir 3rd : Edition 499 A (1886). I am in full conformity with 
the views expressed in these judgments. In fact the test of a con· 
fession in joint trial is that the confessing prisoner :must tar him­
self and the person or persons he implicates with one and the 
same brush and when applying this test to Gamdur Singh's con· 
fession I have no hesitation in holding that it falls short of this 
test. After all the con fession of Gamdur Singh is limited to just 
so much as he chose to say especially with regard to the 
actual murder and guaranteed by nothing except the peril 
into which it brings the speaker and which it is generally 
fashioned to lessen. 

Another very imprtant fact which must be taken into consi­
deration when judging Dulla's complicity in the crime is that 
there is absolutely no evidence forthcoming to show that Dulla 
had any knowledge of the sinister design of Harnam Singh and 
his co-conspirators. I am inclined to think that he was forced into 
the position of rendering assistance to rhe murderers after the act. 
I have threfore no hesitation in holding that Dulla is not guilty 
of the charge of murder but of a much minor offence. I have abso­
lutely no doubt in my mind as to the veracity of the witnesses 
who have deposed to Dulla's pointing out the spot where the 
corpse was burnt and his identification af the «Dhora" in which 
the corpse was tied. Dulla has admitted in his own confession 
that he and Kaka coIIected the wood with which the corpse was 
burnt. He knew that an offence of murder had been committed 
ami still he assisted Harnam Singh in the destruction of the 
corpse with the intention of weakening the prosecution against 
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him and the other accused. He declined to produce any witness 
in his defence. His offence in my opinion faUs under Section 201 
J. P. C. TJais Section presents the case of accession after the fact. 
T therefore find Dulla guilty under Sec: 201 J. P. C. and sente. 
nee him to 5 years' rigorous imprisonment. 

Note :- It is rather unfortunate that this accused, inspite 
of being told many a times that if hi! wished the Court would 
appoint a counsel for him, refused to have the assistance 
of a counsel. 

Partap Singh 
This man has been charged under Sec: 201 of the I. P. C. 

He has pleaded not guilty. It is alleged by the prosecution that 
he procured the mare and the camel which were used on the 
occasion of the murder of Lal Singh and sent them to Ghamdur 
Singh for their being subsequently destroyed. 

Thakar Singh P. W. 27 has deposed to Hamam Singh'a hat 
ving bought the mare from him for Rs. 120/-. Ghamdur Singh in 
his confession has admitted that the mare was sent to him by 
U jagar Singh through Bulle Khan P. W. 9. The omission of the 
prosecution to have this point cleared from Bulle Khan when he 
appeared before this Court must be presumed to be in favour of 
the accused. The evidence of Dharma P. W. 56 and Bagga P. 
W. 57 is entirely worthless. Bagga says that Partap Singh 
left a mare with him and then took it away after 2t months 
and that he took no money from Partap Singh on account 
of grazing and keeping the mare. This seems to be palpably false. 
He has admitted that he was detained in Karakhas for fifteen or 
sixteen days. What he was doing . there for so many days is not 
difficult to guess. I attach no importance to his evidence. RaJJa 
p. W. 58 is not an impartial witness ac:: he admits his ill-feeling 
again.,t Partap Singh. The other witnesses Thakar Singh, Mangal, 
Dia Ram, U rjan and Kishan are about the camel. 

There are mat~rial contradictions in the statement of Thakar 
Singh on one side and Mangal and Dia Ram on the other. Thakar 



Singa P. W. 27 has deposed to .is baving sold the camel at 
Kadon to Mangal for Rs. 160/- in th43 presence of Harnam Singh 
Kadon, while Mangal P. W. 61 says that his uncle Dia Ram 
bought the camel from Tl1akar Singh who had brought the camel 
to his (Mangal's) house, at Khodani Village. Mangal has al~o 
deposed that Pratap S~ngh and Sada Singh came to enquire from 
him about the camel and he told them that the camel had been 
&old to Arjan of "Chhoti Lalton." This witness also mentions 
of a second visit from Sada Singh who was accompanied by ano­
ther man and that (Mangal) took this man to Lalton and intro­
duced him to Harna1}l broker. Dia Ram P. W. 62 does not say 
anything about the coming of Sada Singh and Partap Singh for 
the purpose of making any enquiries about the camel. Sada Singh 
P. W. 26 says nothing about his first visit to Man gal but has 
deposed to his having gone to Mangal 'with Bugar. Thi" is also 
corroborated by Ghamdur Singh's confession. I am of opinion that 
MangaI had only one visit from Sada Singh in t!oIe company of 
Bugar and his evidence about the first visit of Sada Singh. Partap 
Singh does not seem to me to be true. 

The next witness is Arjan. He says that Partap Singh had 
gone to him in company with Sada Singh to buy a camel which 
he had bought from Diya Ram. If we believe this man there was 
no necessity of Sada Singh's going to Mangal along with Bogar 
and asking Mangal to get him the camel, because if Sada Singh 
had been to him previously with Partap Singh he would have 
naturally taken Bugar to Arjan direct. I am of opinion that this 
man is also not telling the truth about Par tap Singh's visit to him. 

The next witness is Kishan Singh P. W. 71. His story 
about Partap Singh's first visit seems to me absolutely false. Rven 
if Partap Singh knew anything about the connection of this camel 
with the murder of Lal Singh it is absolutely impossible that he 
who was an absolute stranger to him should think that the calrel 
he had come to buy from him was connected with such a henious 
crime as murdt.·r. The camel wa .. no doubt bought through the 
help of Mangal and Sada Singh from Kishen Singh, but I am 



not prepared to believe that" Partap Singh had any connection 
with its purchase. Even if I take all the evidence about Partap 
Singh's share in the purchase of this camel to be true, there is 
absolutely no evidence forthcoming that it was Partap Singh who 
delivered the camel to Ghamdur Singh. On the other hand tht're 
is Ghamdur Singh's confession which tells u<; that he sent his 
man Bugar with Sada Singh to buy the camel and the camel 
was brought by his man. 

The prosecution has entirely failed in provil1~ that Partap 
Singh had any knowledge that the camel and the mare had been 
connected with Lal Singh's murder. The coun<;e! for the prose­
cution has argued that as Par tap Singh is a brother of Barnam 
Singh and father-in-law of Ujagar Singh be tnt'st have known 
about the connection of these two animal,:> \\ ith the crime. I 
think it is a far-fetched inference to draw and it \\ ould not be 
fair to judge his knowledge and criminal intention <'imply from 
hi" being closely related to two of the accu<;ecl in thi<; case in 
absence of any clear evidence to that effect. 

It is also essential for the prosecution to pro\·e that Partap 
Singh was procuring the animals with the intention of having 
them subsequently de')truyed and the prosecution has entirely 
failed in this respect also. Partap Singh in hi<; ~tatcment before 
me under Sec. 342 C. P. C. has stated that hf' was arrested on 
the 2nd: Katik 1976 and has been in the Kar-I- Khac; since. 
Re states that he was arrested by FaiL Mohammad Khan and 
taken to Doraha and was asked about his brother Barnam Singh; 
and as he could not give Harnam Singh's whereabouts he was 
arrested. He declined to produce any witness in his defence as 
he stated that no one would give evidence for him out of fear 
of the Police. 

I am not in a position to say how far this is true, but there 
is one thing of which I am certain and that is, that this man's 
misfortunes were entirely due to his being related to Harnam 
Singh and U jagar Singh. 

80 
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Under the citcumstances I h61d that the prosecution has 
entirely failed to prove any caSe against Partap Singh under Sec­
tion 201 I. P. C. and therefore I acquit him and order him to be 
released forthwith. 

I should like to put on record the great ability with which 
Mr : Naranjan Prashad conducted the case for the prosecution. 
His position had been made doubly difficult owing to the accused 
having been unrepresented throughout the trial before this Court 
and it gives me pleasure to record that while fully safeguarding 
the prosecution he was always anxious to be fair to the accused. 

According to the practice that has hitherto been followed 
in this Court, I direct that the records of this case be submitted 
to the Judicial Secretary for confirmation of the sentence of trans­
portation for life passed on Nanak Singh and Ghamdur Singh. 

Dated B.S. 77. Sd. S. Dina Nath. 
Judge High Court Patiala. 

ell 

4. Memor;al of S. Nanak Singh 
to the Viceroy, (Ex. ~8C'.) 

I most solemnly affirm on oath that when I last saw my hus­
band Sardar Nanak Singh, Late Superintendent of Police, in charge 
C. I. D. Patiata, on the first of December 1928, he asked me to 
make the enc1dsed representation to His Excellency the Viceroy 
and Governor General of India on his behalf duly signed by me 
as he said he could not do so himself 011 account of the restriction!! 
put on him in Jail by the Patiala State authorities. 

I also declare that to the best of my knowledge the state­
ment made by my husband is true and correct, 

(Sd.) TEJ KAUR, 
\VIFE OF SARDAR NANAK SINGH, 

Formerly Superintendent of Police, and in cha,rge C. I. D., 
Patiala State. 



To 

Your Excellency, 

HIS EXCELLE~CY THE VICERUY AND 

GOVERNOR GE~ERAL OF INDIA, 

S I M LA. 

Your petitioner who unttll 1918 held the responsible post 
of the Superintendent of Police, Patiala State, wa" "oon after 
disgraced and put illto jail, on a chdrge of murder of ont" Lal 
Singh with whose wife, Dalip Kaur, the Maharaja c1rried on an 
intrigue and eventually, ,liter the removal of La} Smgh, he mar· 
ried her t and who i" now the accepted Maharani of Patiala. 

2. Lal Singh was the cousin of Sirdar Gurnam Singh who 
held the post of I lomE' Member in the Patiala Government and 
was also Maharaja's father·in-Iaw. It can be proved without the 
'>hadow of a doubt that almo'>t immediately after the performance 
of the Gauna ceremony of Lal Singh when he brought his wife 
from her father's home in Sdngrllr sh(, was "pirited away from 
her lawful husband and carried to the Maharaja who was then 
in residence in Simla in the summer of Sambut 1968 or 1969 
(A. D. 1912). The Maharaja conceived an extraordinary passion 
for the girl dnd he soon afterwards busied himself in devising 
means of making her his wife. 

3. He first tried persuation and invoked the a'>sistance of 
Sirdar Ghurnam Singh and of his Diwan Sir Daya Kishen Kaul­
to prevail upon La) Singh to divorce his wife whom indeed he 
was compelled nolens volens to surrender to tht: amorous embrace 
of his king and ruler the Maharaja Dhiraj of Patiala but not 
devoid of all sense of honour this man refused voluntarily to seaJ 
the infamy of his wedded wife by himself inscribing the ~u­
ment of relinquishment and divorce. He resolutely set his fac~ 

against the proposal and the draft deed which Sir Daya Rishell 
Kaul had drawn up is still in my possession as an infructul)US 
document of release which be it said to the honour of the qe~ 
man ~ev~r beCame a fait aecDmpli. 
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4. Foilt::d in his attempt to encompass his ends by concili­
atory methods the Maharaja and his Diwan were not slow In 

adopting a more violent policy .with LaI Singh. He was thre­
atened, he was coerced. But all this failing a scheme almost 
unparallelled in the history of human crime was conceived and 
carried into execution with the full knowledge, sanction, and 
authority of the Maharaja himsdf, though care was taken to 
accomplisl-t the foul deed of murdering Lal Singh in cold blood, 
in the t~mporary absence of the Maharaja in England. His con· 
federates had however a~sur~d him and forsworn themselves that 
the life of Lal Singh will be extinct before the Maharaja returns 
to India from his sojourn in Europe. 

5. For sometime I was asked to assist in this scheme of 
murder. I was paid Rs. 7,000/- by dJf'que on the Alliance Bank 
of Simla and my active intercession was demanded to procure a 
divorc~ or, if need be, the ultimate removal of Lal Singh. An 
attt:!mpt wac; made to procure a forged divorc~ deed and for this 
purpose a magistrat'.:l with a more pliable conscience-a man by 
the name of Sardar Sukhdev Singh was tran:;ferred to Dhuri 
and a stamp wa:; purchased from Mannu Lal Stamp Vendor, but 
Lal Singh was obdurate and threatened to expose the scheme to 
the British Government. 

His Highness not being satisfied with the progress of events 
employed through the instrumentality of one Ujagar Singh, Elec­
trical Engineer of Patiala, the services of Ghamdur Singh, a man 
of a reckless disposition and capable of desperate deeds. 

6. On a certain day of Baisakh (April) His Highness gave 
your petitIOner two pistols from the State armoury. He asked 
your petitioner to make one of them over to Ujagar Singh which 
I did, after making due report to the Police. The second pistol 
remained with your petitioner awaiting instructions of His High­
ness and His Highness told your petitioner and Ghamdur Singh 
on the 16th Baisakh 1975 when he was passing in his car near 
the Poor House (by appointment) that L:d Singh ~hould be don~ 
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away with before his return from Europe. I went to see His 
Highness off at Bombay where he again exhorted me to help 
Ghamdur Singh and told me that he would jump into the sea if 
he did not hear the news of Lal Singh's removal before he 
returned from England. 

7. But your petitioner was sick at heart and left Ghamdur 
Singh to manage the foul deed alone. He pur'maded Lal Singh 
to meet him alone telling him that he would assi')l him in the 
recovery of his wife through the British Government. He told 
him that through the British Governmeut he reccvered his lands 
although they were really released to him under the orders of 
the Maharaja dictattd by His Highnes to Boota Ram at Bombay 
and addressed to his Judical Secretary as a reward for Ghamdur 
Singh's promised service in this nefarious <;cheme. Thus Lal 
Singh walked into the trap and met Ghamdur Singh who acc­
omplished the deed with the help of Harnam Singh of Kadon, 
and two others and Dulla and Kaka Singh. The pi<;tol wh;ch did 
to death the unfortunate man was "ecured by Ghamdur Singh 
from me and was the second of the two pistols entrusted to me 

from the State armoury by His Highness. After the man was 
dead Sir Daya Kishen Kaul came from Chail to Patiala and the 
Maharaja who was apparently apprised of the deed cabled to 
Sirdar Ghurnam Singh the cousin of LaI Singh deceased (who 
in tbe meanwhile had been cleverly removed from India to 
Mesopotamia) to immediately proceed from Mesopotamia to meet 
the Maharaja in France-a step that was .0bviouc;ly taken to 
prevent him from trying to uneartb the trw~ story of the trage­
dy surrounding his cousin's death. Indeed the plan of removing 
Sirdar Ghurnam Singh and keeping him from India 
until it would be too late, was discussed and 
decided between His Highness and Sir Daya Kishen Kaul before 
the Maharaja left for England, doubtkss in anticipation of the 
complete success of the scheme. Prior to this I had warned Sirdar 
Gurnam Singh in Europe of the activities of Ghamdur Singh 
and I have in my possesslon the reply I received. On receipt of 
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the eagerly awaited news of Lal Singh's death the Maharaja 10 

his glee. revolting as it may seem, distributed rewards to his 
attendents on a lavish scale. 

8. On his return to India at Bombay the Maharaja was 
pleased to invite me to dinner at the Taj Mah:l.l Hotel along 
with the Jam Sahib of Navanagar and the Maharana of 
Dholpur. But Sir Daya Kishen Kaul fearing that his influence 
might wane, and being angry with me for refusing to return to 
him the draft deed of divorce and his letter managed to wean the 
Maharaja from me, although at one time he was mean enough 
to offer me a douceur of Rs. 50,000/- and the Inspector-Gen­
eral-ship of Police, Patiala State, if as the officer in charge of 
th~ investigation of tal Singh's murder I would make a report sho­
wing the complicity of the Maharaja in the death of the unfortunate 
man, but your petitioner refused to do s.) for sake of the Maharaja 
though the truth was known to me and also to L. Tara Chand 
Inspector General of Pulice, Patiala and other officers concerned 
with the investigation of this crime. 

9. Later when free from the trammels of law the Maharaja 
openly married DaIip Kaur, who indeed had been virtually his 
wife ever since her marriage to her husband Lal Singh, and she 
became the Maharani of Patiala and it is somewhat difficult to 
persuade one's self to believe that this woman was not cognisant 
of the designs on her h~sband's life. The actual murderers and 
conspirators in the plot against Lal Singh's life benefitted largely 
by helping the Maharaja in securing possession of DuIip Kaur 
as his wife. Ghamdur Singh who had been in conseque.nce of a 
serious crime banished from Patiala and his return to Patiala 
inspite of the recommendation of the British Government had 
so far been refused by Patiala was allowed to come back and 
was in fact given possession of a share (through his ne~r relation 
Mt. Nihal Kaur) of the estate of Colonel Gurbakhsh Singh; a.nd 
Sir Daya Kishen Kaul rose higb in the favour of his illustrious 
m~ster. 



10 Of the investigation that followed and the mock trial in 
the law courts of Patiala the less said the better. The murder 
when committed was first tried to be concealed but when the 
British Government pressed for it, formal enquiries were instituted 
and a reply wa<; sent to the Government in termc; which were 
altogether unsatisfactory and untruE'. Mr. Newman who was en­
trusted with the investigation was kept in the dark and the 
whole case was put before him in a garbled form. On account of 
your petitioner's having gained great esteem in the eyes of His 
Highness, Sir Daya Kishen Kaul was always after his ruin. In 
order to satisfy his grudge, he had several falc;e charges lodged 
against him and had him arrec;ted. Your petitioner being in 
poc;session of such correspondence 1.S incriminated both Sir Daya 
Kishan Kaul and His Highness in the murder of Lal Singh and 
they being afraid lest your petitioner might disclo!:>c it to the public, 
arranged to have your petitioner sentenced to such punishment as 
would keep him in the prison for the rest of his life lnd wou1d thus 
prevent him from making any di..,closures about the evil deed. 
Later on with a promise of early release, all the original papers 
in the possession of your petitioner were taken away from him with 
the halp of Sardar Gulab Singh contractor of Kashmir} Sardar 
Singh son of Sardar Bahadur Sundar Singb of Gujarkhan, and 
the Hon 'ble Sir Sardar Sunder Singh Majithia. Your pt'tilioner 
was instructed through Sardar Tirlok Singh Suri of Kallar Dis­
trict Rawalpindi and Sardar Jal Singh of Gujarkhan to admit the 
charge of murder. He was promised that he would be treated as 
an approver and released and that by doing so he could pn'vent 
the Maharaja being punished, disgrdCed, and dishonoured by th~ 
British Government. 

11. Having received innumerable favour'<; frolll Hi., High­
ness, the spirit of loyalty being still c;trong in him, having been 
pressed by his near relatil)ns and confiding in His Highness' 
words, Ycur petitioner fell in the trap, and willy nilly admitted 
the- commission of the murder by him, and was consequently 
sentenced to transporation for life. For the services rendered by 



Sir Sundar Singh Majithia in prevailing on your petitione~ 
and his relatives to make a confession and for extracting 

-"from him on false pretexts t he papers in his possession 
tbat Sir Sundar Singh Majithia for himself and his con. 
federates rt:ceived a substantial cheque of Ro;. 40,000/- from the 
Maharaja of Patiala. Your petitioner was so surrounded and hed 
ged in by people who wC;!re working in the interest of the 
Maharaja and who successfully played upon your petitioner's 
feeling of personal loyallty to the Maharaja that by giving him 
hopes of an early rdease they ultimately pursuaded him to con­
fess the crime even in froDt of the Political Agent to the Briti~h 

Government, when your petitioner was confronted before that 
officer in Motibagh in company with the Maharaja hil1l';elf and 
Sir Daya Kishen Kaul. Would it have been possible for your 
petitioner inr.,pite of tha questions ao;ked by the Political Agent 
to turn against his own Maharaja and accuse him to his face of 
the dastardly crime? Thm.e who have dealt with and 
analysed situations similar to the one in which your petitioner 
was placed should have no difficulty in appreciating the truth 
of your petitioner'.;; remark that such confession bas no more 
value than an eye-wash and can never be u~ed as a declaration 
of truth. Was it poo;sible for anyone "horn of help and in a 
state of desperation in which your petitioner was not to surrender 
to the combined influence of threat and inducement, and specially 
when impelled by the predominant sentiment of loyalty to his 
Kiug and Soverdgn the Maharaja who'ie personal honour and 
<;afety wac; at 'itake :> Fate r.,ealed your petitioner',> lips and the 
Political Agent mechanically went through the necessary formality 
of a few ..,tcreo-typed questions and came to the conclusion that 
your petitioner's confes<;ion though dominated by the presence of 
the murderer Prince himc;elf and hi.,; archconfederate Sir Daya 
Kishen Kaul wa~ d true and voluntary confes~ion' Need it be 
'>aid that <;uch a. confe'ision would not be looked at by any British 
Court and com1110n sense would repel it as a worthless piece 
of evidence ? 



12. or subsequent events it is enough to say that consist­
ently with the traditions of the Patiala officials and their tactics 
I appealed in vain to Sir Sirdar Sundar Singh Majlthia and Sir 
Daya Kishen Kaul and to all and sundry who had promised to 
obtain your petitionerts release to help him, Lut it was a cry"'in 
the wilderness. Nor could your petitioner get back his papers 
from Sir Sunder Singh Majithia who had by this time risen to 
the post of an Executive CouncilIer with the Punjab Government 
and who unceremoniously brushed aside all entreaties for assist. 
ance and admitted before your petitioner's friends that he had 
mad~ over the papers to Patiala and with a cool effrontary advised 
Y:lUr petitioner's relations to appeal for mercy to Patiala as the 
only path of salvation that he could point to. But of course all 
this proved useless for ' not only were these petitions rejected 
out your petitioner was forced by tortures and compulsion. by 
house-searches of your petitioner's relations etc., to sign other 
papers to prove his own guilt and of course thereby to exonerate 
the real culprit. 

13. The judgment of the Criminal Court of Patiala in dealing 
with the so-called confession is hopele,>sly muddled and surprising 
as it may seem, the Political Agent was satisfied (for such is the 
rUl11our) with the abc;urd tale that your petitioner had kilIed LaI 
Singh during the Maharaja's absence in England, as he thought 
that by doing so he would please the Maharaja. In other words 
your petitioner committed the foul crime of murdering a fellow­
man and the cousin of Sirdar Gurnam Singh in an outburst of 
loyalty for the Maharaja, so that seducer of Lal Singh's' wife 
might enjoy the company of Dalip Kaur untroubled; by fear of 
revenge from her husband whose hand was convulsed in death 
and whose tongue stilled for ever. 

14. To add insult to injury the Maharaja having turned a 
deaf ear to all representation on your petitioner's behalf, in March 
1929 S. Hazura Singh Dhillon sent a messenger to Gujarkhan 
informing the relative of your petitioner that he (Nanak Singh) 
had committed SOOle more criminlll acts and for that reason his 

9D 



release had become impossible. Your pet1tlOner is quite sure that 
',his fresh ddvelopment has been manouvred to keep him in jail 
for ever. Sardar Jai Singh your petitioner's uncle sent a registered 
letter in reply to Sardar Hazura Singh and a telegram was also 
sent to His Highness as under : 

I. Informed Nanak Singh being cruelly treated ill Jail, can't 
tolerate further mal-treatment, pray removal of such 
undue harshness, if any mishap occuring all respon­
sibility: yours. " 

15. Being afraid of the exposure of the facts of the case 
and the consequent risk to his own position, the Maharaja has 
now refused to rdease your petitioner and when your petitioner's 
relatives make any complaint they me threatened wi th vengeance 
on your petitioner and he is cruelly treated in the J ai1. Your 
petitioner's life is now in grave danger and unless some step is 
immediately taken to protect him, ,he might be killed in Jai~ 
Besides personal evidence your petitioner has got documentary 
evidence to prove that the murder of La! Singh was the direct 
result of the plans of His Highness and Sir Daya Kishen Kaul 
Your petitioner can produce all this a'l soon as your petitioner is 
removed to some British jail and giv('n an fI.'lSUrance tha.t he could 
no more be sent back to Patiala. If after all independent enquiry 
or re-trial your petitioner is provecl to be guilty, he is prepared 
to undergo any punishment and pay any penalty for it. 

16. It is possible that when this petition reaches your Ex­
cellency. the Maharaja might try to produce some forged confess­
ions or other so-called admissions by your petitioner or even some 
letter contradicting the statements made above. Your Excellency, 
your petitioner most humbly pray" that no such confession or 
admission or contradictory statement should be considered as 
coming voluntarily from your petitioner. 

17. In conclusion being impelled after lapse of eleven years 
by sheer desperation and by the courage borne of a sense of truth 
and justice in my case, I approach Your Excellency to redress a 
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grievous wrong even though the wrong-doef be no Jess a person 

than His Highness the Maharaja Dhiraj of Patiala, and once 
more uphold th~-. lofty tradition,> of Briti~h justice between man 
and man anll ortler institution of an in(lfpelldent inquiry when 
your petitioner can a'Ssure Your Excellency all necessar'y papers, 
on proper condition being ';('cured, will he forthcoming to prove 

his innocence and the guilt of the Maharaja, not to ~peak of the 

heroine of the tragedy Dalip Kaur and their henchman Sir Daya 

Kishan Kaul. Ju'Stice demand" prompt and proper enquiry and 

on Your E'(ceIlency, ct<; the represt'!1tative of Hi" Majesty the 
King of Englanu:1.<; thE' final upholder of truth and jusice, ties 

the responsibility to secure ,iustice even to tb e meanest individual 

under your paramount sway even if he be a suhject of a Native 

State. Your pt,titioner is confident that Your Excellency will not 

for moment be deterred from the ~traight path of duty by any 

sentiments of ayoiding the odium of Patiala Government or its 

Ruler who loudly boast'> thai he can do what he likes being in 

favour with the BritL'Sh Raj ;1no officiale;, 

I beg- to <;ul)'Scrihe myself, 

Your Excellency's humhle and obedient servant, 

(Sd,) TEJ KAUR, 

\VIl<J: OF SAIWAR NANAK SINGH, 

Formerly Sujeri1'ltellat:nt of Po/ice, 
and Incharge C , I. n .. 

PATIALA STATE. 

tJC 
5. Draft of divorce-deed in the hand-writing of Sir 

Kfshen Kauf, Ex. 38 D. 
6. Two letters of Sir Kishen Kaul, Ex. 38 E lie P. 
,. Two letters of Sardar Sunder Singh MaJithla, Ex. 

J8 a lie H. 
I. Letters of Ournam Singh, the father-in-law of the 

Maharaja, Ex. 38 I. 
( For these see Appendu F ) 
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release had become impossible. Your petItIOner is quite sure that 
. his fresh dc:lvelopment has been manouvred to keep him in jail 
for ever. Sardar Jai Singh your petitioner's uncle sent a registered 
ll"tter in reply to Sardar Hazura Singh and a telegram was also 
sent to His Highness as under: 

"Informed Nanak Singh being cruelly treated ill Jail, can't 
tolerate further mal-treatment, pray removal of such 
undue harshnbss, if any mishap occuring aU respon­
sibility: yours. " 

15. Being afraid of the exposure of the facts of the case 
and the consequent risk to his own position, the Maharaja has 
now refused to release your pe:>titioner and when your petitioner's 
relatives make any complaint they are threatell!:!d wilh vengeance 
on your petitioner and he is cruelly trealed in the Jail. Your 
petitioner's life is now in grave danger and unless some step is 
immediately taken to protect him, .he might be killed in JaiL 
Besides persOnal evidence your petitioner has got documentary 
evidence to prove that the murder of Lal Singh was the direct 
result of the plans of His lIighness and Sir Daya Kishen Kaul 
Your petitioner can produce all this ae; SOOIl as your petitioner is 
r~mo"ed to some Briti'lh jail and giv('n an assurance that he could 
no more be sent back to Patiala. If after all independent enquiry 
or re-trial your petitioner is proved to be guilty, he is prepared 
to undergo any punishmenl and pay any penalty for it. 

16. It is possible that when this petition rt~aches your Ex­
cellency. the Maharaja might try to produce some forged confess­
ions or other so-called admission,> by your petitioner or even some 
letter contradicting the statements made above. Your Excellency, 
your petitioner most humbly prays that 110 such confession or 
admission or contradictory statement should be com;idered as 
coming voluntarily from your petitioner. 

17. In conclusion being impeUed after lapse of eleven years 
by sheer desperation and by the courage borne of a sense of truth 
and justice in my case, I approach Your Excellency to redress a 
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grievous wrong even though the wrong-doer be no less a person 
than His Highness the Maharaja Dhiraj of Patiala, and once 
more uphold the lofty traditioll'> of British juc;tice between mao 
and man and oruer ill~titution of an ind~pcndent iOCluiry when 
your petilioner can as,)ttre Your Excellency all nec~ssary papers. 
00 proper condition being c,E'cured, will be forthcoming to prove 
his innocence and the guilt of the Maharaja, not to "peak of the 
heroine of the tragedy Dalip Kaur and their henchman Sir Daya 

Kishan Kaul. Juc;tice demand'i prompt and propt'r enquiry and 

011 Your Excellency, a" the rf!prest'l1tativc of Hi" Majesty the 
King of England a" the final upholdt>r of truth and jusice, lies 
the responsihility lo secure jU"tlcE' even to the meanest individual 
under your paramount sway even if he be a suhject of a Native 

State. Your petitioner is confident that Your Excellency will not 
for moment be deterred from the straight path of duty by any 
sentiments of a,'oidin g the odium of Patiala Government or its 

Ruler who loudly boastq that he can do what he lik~s being in 

favour with the Britiqh Raj and official..,. 

I beg to subscribe myc;elf, 

Your Excellency'" humble and obedient servant, 

(Sd.) TEJ KAUR, 

\V Il-1 I: OF SARUAR NANAK SINGH, 

""-01 mef'/y Superintendent of Po/ice, 
and Incharge C. r. n., 

PATIALA STATE. 

~ 

5. Draft of divorce-deed in the hand-writing of Sfr 
Klsben Kaul, Ex. J8 D. 

6. Two letters of Sir Kishen Kaul, Ex. 38 E & P. 
1. Two letters of Sardar Sunder Singh MaJlthla, Ex. 

J8 a & H. 
8. Letters of Ournam Singh, the father-in-law of the 

Maharaja, Ex. 38 I. 
( For these see Apjend-a F ) 



COUNT'TWO : SETTING UP A~'D MAINTENANCE OF 

AtBOMB FACTORY IN THE FORT OF BAHADUR­

GADII IN THE PA'rIt~LA STATE 

Evidence in Support 

(I) Dr. B akshis Sing/t's Statement Ex. 36. 

(.2) Dr. BakshlS Singh's afjidm)lt Ex. 36 A. 

(3) Sardar Partap Sing/t's Statemeut Ex. 35. 

(4) Bhaz Ram Smgh's Statement Ex. 42. 

I. Dr. Bakshis Singh's Statement Ex. 36, 

I, Sardar Bakshi.,h Singh s/o Sahlb Singh of Shahzadpur 
Tehsil Khard, District Amballa, aged 35 ye'ars states as under: 

1. The true and futI st')ry of my part in Patiala affairs ic:, 

as under: 

when I wa'5 under the thumb of Patiala I have made some 
statements before Rai Sahab Bhagwan Dass, the Superintendent 
of C. I. D" Government of India. They were all made at the 
instance of Maharaja Patiala and his the then Prime Minister 
Sir Daya Kishen Kanl. They are not true. 

2. The first true statement that I made was before Nand 
Singh, Inspector C. 1. D. Punjab, in Nabha, After that I made 
one before Abdul Aziz at Jullunder, then before Mr. Ice Monger, 
I. G. p" III. D., Punjab, then to S. G. P. C. at Amritsar. I ha:e 
also made one affidavit before all Honorary Magistrate at Dehradun. 
I have also given my statement to Messrs Mardy Jones and 
Saklatwala, Members of Parliament, when they cam~ to India. I 
have made one statement to Mr. Nariman of Bombay also. 

S. In all the above statements made by me after I got out 
from Nabha prison, there may be slips here and there; but all Qr 



· them are correct in substance. But 1 wish to point out that at the 
end of all the above statements, I have always stated that I am 
holding back certain things, because otherwise my life would be 
In danger. Herein too I do keep back certain things which fact 
may please be noted. 

4. \Vith the qualifications mentioned above I give herein a 
full and connected account of my part in the Patiala Affairs. 

5. My family have been living in Shajahanpur from ancestral 
times. We have got our landed property there. From my young 
age I was working with a doctor who taught me medicines. So, 
I too began to work as a private medica! practitioner. Of course 
J am not a qualified doctor, nor do I know Englibh. Reputation 
of myself nnd my family in my Yillage and round about has been 
al ways high, both among officials and n',tl-orticials. Except my 
part in the Patiala affairs which I am stating herein and my 
shar0 in Akali agitation of those day c:; , for which a ca<;e wac; 
started against me by the Government, there bas never been any 
criminal ca<;e against me. I was living the life of rec;pertable citizen. 

6. My story begins from tbe year 1922. III the month 
of January of that year one Bijla Singh and his wife were 
holding Diwans in my part of thtl Province. They were progra­
mmed to be in the village of Barwala-Batod on a certain day 
when they were to address a public meeting' C'onvened by the 
Congress Committee. I had gone there to attend that meeting. 

7. It so happened that while coming to .the place of mee­
ting they' passed by the Thana of Mubarakpul·. Here the Thane­
dar abruptly besieged the party by the help of his twO policemen. 
But Bijla Singh bolted. Thanedar, however, took his wife under 
his custody. Mr. Jiram. Secretary of the Congress Commrttee was 
accompanying the party. In spite of his arrest Mr. Jiram managed 
to bring the wife 0(' Bijla Singh to the meeting place. This 
became possible probably because the Thanedar was not in posse­
ssion of regular warrants then. 

S. The woman came in the meeting under the Police guard. 
She addressed the meeting and related the story how her husband 
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had abscfmded and how helpless she had been. I wa~ in the mee­
ting, J heard her address. One Kuka Namdhari then stood up. Ht' 
said among other things:' Once there was a lime when Sikh~ 
could rescue sixteen thousand Hindu women from the c1ulches of 
Muslims, but today we are incapabl~ of rescuing even one woman 
who has been reduced to helple.,<;ne<;<; in our midst.'} I heard this 
all and was touched. 

9. I thought out a plan to ht'r rescue. I went near her 
and whispered in her ears my plan. She consented. So I took 
out my mare which was the best animal in the Di<;trict to the 
Bank of a river which is flowing by that village. The woman 
came near me under the pretext of going to ea<;e herself. I 
picked her up, seated her behind my back, tied her with my 
breac:;t and startf'd off. I showed myself to the Police and declared 
to them that r was re<;cuing the woman and they may do their 
best to capture U'i. So saying I left. None came behind us. I 
took her to a place about 25 to 30 miles distant where Bijla 
Singh had gone and handed his wife to him. He was addressing 
a Di wan at the time when I reached th~re. They all congratu· 
lated me for my chivalry, 

10, There was one incident in my rescue journey with 
Bijla Singh's wife. While we" were croc:;sing the river Ghaggar in 
deep water., the woman accid-:mtalIy fell down in the river 
and began to be dragged with the floods, and W3.S about to be 
drowned. I jwnped down, went behind her and brought her back. 
She had lost her senses. I got her warmed in fields nea.rby and 
handed her safe to her husband. 

11. A few days after this I addressed the people in the 
Railway compound of Dhulkota in the presence of Mr. King, 
the Special Magistrate at Am?alla. For that a Criminal case 
was started against me in the Amballa District. Warrant of 
arrest was issued against me but I did not appear. My property 
was therefore attached by the Government. I was then 
staying in Faridkote territory and was practising medicine there 
and round ;1bout. Thus 1 stayed there for about 10 months or so. 



So far as my rescue of the woman is concerned nothing was done 
to me, probably because there was no warrant for the woman 
and she wa<; arrested unlawfully. 

12. Then I had an occasion to meet Bijla Singh and his 
party. He and his party had got into the confidence of Maharaja of 
Patiala through one Ram Singh Dhariwalia. They told me Ihat 
Maharaja and I>iwan would help me in ~etting my property back 
because they thought very highly of my bravery. They then took me 
to the Dewan sir Daya Kishan Kaul who talked to me 'vcry sweetly 
and told me that I won't be required to beg pardon and that my 
property would be restored. Diwan qaid that D. C. Arnballa wa<; 
hie; friend and he would u<;e all hi" influence to help me. I did 
not know then what was in their view. and why they promised 
me all that. They asked me to bring my family to P<tti,ll<l; which 
I dId and we were all accommodated in the Fort of Bahad'Jrgarh. 
Bijla Singh and J1is party were al.,o there. 

l~, After that I wa<; introduced to tIlt' Maharaja by Sir 
Ki~han Kaul, Sir Daya Kishan had a ... ked me to concur in what 
the Maharaja may qy. So, when Maharaja :"aid to 111(' that my 
,ervices are required and I \vould get handsome recognition I 
l'OIl curred; but I had 110 idea there of what I had to do. 

14. Theil came the time. I wa ... told that I h..td to take 
part in the affair of bomb making anti had to make a "'latell ent 
to C. I. D. of the Government of India ac; I may be a ... ked to do. 
Ram Sincrh wa'> the man who first talked to me about the part 

/:"> 

r had to play and Diwan used to say to me that I had to do 
what Ram Singh asked me to do. He asked me to say that 
bombs were regularly made by Maharaja Nabha in his territory 
in the villages of phul Bheni and Bharochor. Bombs were then , , 
~ent to S. G. P. C. on bor~eback for Babar Akali JJ.t~a. S. G. 
P. C. ',Vanted the samil to be thrown 011 Prince of wdle'> and on 
Maharaja Patiala, when the Prince may go in the Patiala State 
territory. I had to say that my instructions were to anyhow throw 
some bombs in Patia)a State territory, if for nothing else for a 



mere purpose to defame Patiala, and I had to say these instruc­
tipns I received through General Kala Singh of N abha. I ha? also 
to state that I had instructions to go even as far as Bombay to 
throw Bombs on the Prince of Wales. I had to say that Nabha 
had paid three lacs of rupees for these purpo~es. Nabha had 
further taught bomb making to many Sikhs and for this purpose 
he was spending a lot of money. In brief I was asked to impli­
cate Nabha and S. G. P. C. in this bombs affair. 

15. I had never any idea of such a proposal. It shocked m~. 
Sir Daya Kishan offered me the following ac; a recompense--

Two Villages 
800 Bighas of land (free (rom revenue) 
Rs 3000/- in Cash. 
One Motor Car 
One Bungalow • and 
Rs 500/- per month during my Iif~tin:e. 

Even then I said no. I was not prepared to thus falsely 
implicate Nabha and S. G. P. C. Sir Daya Kishan was upset. 
For this he locked us all up in our re:;idence. During our deten­
tion gentlemen mentioned below came to me at different times, 
and informed me that in case I did not fall in with them I should 
not expect to be alive. 

1. Murabat All, (2) Two Sardars whose names I do not 
know, (3) Bijla Singb, and (4) Ram Singh. 

I would quote one phrase that they used "Those who ,obey 
Maharaja, them he makes gold from dust : those who don't, go 
buried deep in dust." They pointed out to me that particularly 
after getting me in the mystery, Maharaja cannot allow me freedom. 
Either J had to take part in the affair or die. All the same, I 
was unrelenting. 

16. I then consulted my wife Bibi Bichater Kaur. She said 
that we should not love our lives so much as to sacrifice the 
community and an innocent Maharaja. She quoted instances from 
the Sikh History and said that we should make sacrifice of us 
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all for th~ sake of Panth, but should never submit to these wi· 
cked designs. For herself she WdS prepared to face death and 
everything. I remember one thing in particular, that she said on 
this occassion: 

She said: "Maharaja is giving this, that and all. Please ask 
him whether he is empowered to guarantee the time for which 
we can use all that. If he t;uarant<.>es that alc;o, we wili obey." 

17. But then I thought that we should not die without 
rloing anything. We must do something ~o that Patiala be exposed 
and we can render service to Panth. So I thought out a plan as 

under: 

1. That I should prepare sl'1all notes to the followir.g effe­
cts: "This Bomb i" made in Bahadurgarh Fort at the 
instance ot Maharaja Patiala and his Diwan dated 
......... Sd. Bak<;hish Singh. 

One such Ilote I "hould manage to put in all bombs 
that may ue made ill Bahadurgarh. 

11. That I should keep a diary detailing therein all the 
incidents and \\lorks of every day. My idea was that if 
at any time and at allY place the bombs be found and 
examined. the truth may be known of itself; and when 
the same be compared with my diary the fact may 
receive confirmation. 

111. That ju.,t in the uegilllling of the work I .,hould warn to 
S. G. P. C. that thi~ sort of thing was being done 
against them. 

\Vith all these things if it be proved that I was staying in 
Patiala in Bd.hadurgarh Fort then Patiala may be surely clapped. 
This was my plan and I procef'ded to enforce the c;ame. 

18. Bec"ause I had accepted the proposal, I was given a Car 
No. 6026 and one driver named Desonda Singh used to drive it. 
I was also shown the Kothi th<.l.t wa~ to oe given to me. It is 
situated near Station. I also began to receive Rs. 250/- P. M. 

10 D 
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19. I then sent one letter to S, G. X. C. with OUe 
• 

Lachman Singh the substance of which was as under: 

"That a conspiracy is being hatched in Bahadurgarh Fort 
to get you and Nabha involved. I have had to take part in it of 
compulsion, but I give you this information, and that, I do that with 
a view that in fu ture if I am so circumstanced as to say things 
other than true, you can use these notes for the exposure of the 
conspiracy.' 

I sent this note with one Lachman Singh. I don't know what 
S. G. P. C. did with these notes. 

20. I now state how bombs were being made in the Fort 
of Bahadurgarh. Two Bengd.li youths were brought in the Fort 
of Bahadurgarh for this purpose. Their names were Raghbar 
Dayal and Bi"h1l11lbhar lh"", I mea!} that they were knowlJ 
by these names there. They told me that they were told 
that bombs were required to be U':;ed asainst the Government, 
that was why they had' corne. They h;:td brought some four 
or six bombs re3.dy, They contained bra,,> piece,. But such 
expert bombs were not Ilece<;<;ary there. So Zinc bombs were 
asked to be made. These Bengalis made all bomb,>. I, Ram Singh, 
l3ijla Singh, Maratab Ali, Sundar Singh and Jugat Singh helped 
them in the work. I used to go to the city for bringing materials. 
I u'>ed to purchase all materials from the shop of Dr. Nanak 
Chand at Patiala. I paid cash for all materials, I used to keep 
aU materials in a room in my possession. Thus was all bomb work 
done in Bahadurgarh Fort Bomb Factory. 

21. I used to insert id~ntification notes in bombs as under: 

When I went to the city to purchase materials I also 
brought small gla!ls tubes. In these tubes I used to pack the notes 
as stated in para 17. For this purpose I used to go to the room 
during the night-time alone and I inserted the notes in that 
fashion. r have not mentioned these facts in my diary. 

22. I used to write four diaries in all. This I did during 
the night. I had a separate room where I locked myself for 
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this purpose. All the incidents that happened during the day, I 
us~c1 to write in the diary giving in detail all talks with important 
persons, progress of the work of bomb making and thl:' disposal 
of bombs. These diaries I used as under· 

1. r sent one to Colonel Minchen at Lahore by post from 
Ruped. 

2. One to the Viceroy, Delhi by post from Ruped. 

3. One to the S. G. P. C. with one Bi"han SinO'h Kahar .... 
of the Village Ra~alpur, District Amballa. 

4. One 1 kept with myself in the Fort which I had concea­
led in one window. r think the Patiala people must 
have found out thi" diary. 

23. I remember that in all about 1526 bombs were made, 
111 the Fort of Bahadurgarh. They were di.,poseu of ~<; under: 

(1) Six big bombs, three of bras" and three of zink were 
taken away by the Maharaja himself. Just in the hegin­
ning he had come to the Fort in the Company of Sir 
Daya Ki"han Kaul and Sardar Kishan Singh in charge 
of DCOl-hi. Bijh Singh and Ram Singh were present. I 
my"elf packed the bombs in a box. Sardar Kishan Singh 
took the~ box and the three {eft the Fort. r don't know 
what happend of these bomb"'. Thi.., f(let I have noted 

in my diary. 

2. FoIlowing' set'> or o0mh., were buried in Nabha territory: 
(a) 3 or 4 Bomb-; were buried in the village Phu1. 

(b) 3 or 4 in Behni. 
(c) 3 or 4 in Bhulharresi. 

All these bombs were taken away by Meher Singh, Pritam 
Singh and Harnam Singh. I was given a chart to show the 
actual place where these bombs were buried. This was done with 
a view that I may show the actual places to the C. Y. D. saying 
that Nabha got the bombs buried in these places. That map I 
left in Bahadurgarh. I had got it copied in my diary. All thes~ 

facts are stat~ in my diary with min,-,te details. 



3. Mehar Singh, Pritam Singh and Harnam Singh were 
taking away some bombs. I uo not know how many 
they took away in tbat way and what they did of them. 

4. Some I buried in the Fort of Bahadurgarh, with a view 
that at an opportune time I can show to the Government 
tbat all this had happened in Bahadurgarh. After I 
bolted from Patiala, Pa,tiala knew about this burying of 
bombs. They therefore got many spots dug out and 
they might have found them out. Some 
might still be there. This I have mentioned in my diary. 

5. When I left Patiala, there were some bombs still in 
stock. I do not know what has happened about them. 

24. I was then told that Rai Saheb Bhagwan Dass Superin­
tendent, C. 1. D., was coming and I have to make a statement. 
The letter of pardon frol11 the Viceroy was shown to me at that 
time by Sir Daya Ki.,han Kaul. I and my family were then taken 
to Ruped by Pritam Singh and Sham Singh. This wa" done to 

show that I wac; free in Briti'ih India anel whatever statement then 
I would make. would be under no fear or compulsion, 

25. While we all camt' here, I asked my wife and children 
to go to my village and stay there. I said that I would 
take care of myself. But my wift' refused. She would be my 
companion in all my troubles and woeq. I could not bolt; because 
I had already committed myself to a lot of things and I had to 

be present to take my plans to end. So it was thought that I 
and my wife had an opportunity to bolt, but we did not. 

26. As arranged, Ram Singh who had arrived there 
subsequently sent a wir~ to Rai SaheL Bhagwan Das, saying 
'Bakhshish had come to Ruped to give evidence.' They replied 
by wire, to take me to Patiala. From there i. e. Ruped, I had 
posted my diaries to Viceroy and Col. Mincheon. 

27. I came to Patiala with my wife. We were lodged in 
the State Guest House. Rai Saheb Bhagwan Dass and a Euro­
pean came to record my statement. On the first day, r gave some 
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statement. I got a little indisposed that day. and recording of fur~ 
ther statement was stopped. The next day, Ram Singh told me 
tha.t some Bishen Singb had handed one diary to C. I. D at Amrit­
sar, saying that it was my diary. I said that it must be all wrong; 
I did not know Bishen Singh. That evening C. J. D. Officials 
began to record my statement further. 

28. My wife then came to me and said that food was ready. 
She took me out and said that some one hctd given a note to her 
that every thin a was over and that I should make arran!!ements to b, I~ 

save myself. We also sa", that military and Police had surrounded 
the guest house. My wife asked me to bolt. I first refused, but 
she pressed me hard to go and I consented. She took all 
my dress and dressed herself in that dress of mine and began 
to stroll in the verrandah reading a newspaper. I came out wea­
rlng a shirt and pant, with a di"h, thus showing that I was me­
rely a servant, who had come to give food to Sardar Saheh, me­
aning myself. Police asked me who J wa<;. I said tha~ I was a servant 
and S. Bakh.,his Singh w,t') strolling in the verrandah. They saw 
the figure of Sardar moving and sO they allowed me to pass. I 
threw off my vcs')els and ran over towards the Railway linc on 
the way to Nabha which wa" about 16 miles from Patiala. I 
thought I would go to l'\abha and acquaint the Maharaja with all 
fact') and would thu<; be able to expoqe the whole conspiracy. 

29. On the second day of my statemellt, when my wife wa') 
calling me out, I said to Rai Saheb Bhagwan Dass that I was a 
British Indian sllbject and waq then with my wife and children in an 
Indian State. I said that I did not know what would happen. I requ­
ested Rai Saheb Bhagwandass to take care of my wife and children 
if anything happened. Rai Saheh consoled me saying that I need 
not fear. They would speak to all concerned and would give all 
protection. There the matter had ended and thereafter I had bolted. 

::iO. I reached Nabba and went to Prime Minister Gurudial 
Singh. I informed him why and how I had come etc., but I soon 
found that I had made a mistake in informing hi~ correctly; so I 




